

Translated & Edited
By
Foundation For Democracy In Burma
(FDB)

အကြမ်းမဲ့နုလုံးရည်တိုက်ပွဲ

Distributed By Central Information Department of C.R.D.B

မြန်မာပြည် ဒီမိုကရေစီပြန်လည်တည်ဆောက်ရေး ဦးစီးကော်မတီ (CRDB) ဗဟိုပြန်ကြားရေးဌာနမှ
ဦးစီးထုတ်ဝေဖြန့်ချိသည်။

အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲနှင့် အာဏာ၏ အခန်းကဏ္ဍ

မိတ်ဆက်

အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲသည် လူ့ဘောင်အဖွဲ့အစည်းနှင့် ထိုလူ့ဘောင် အဖွဲ့အစည်း၏ နိုင်ငံရေး အကြောင်းအရာပုံရိပ်၏ ပီတိသဘာဝအနေအထားပေါ်တွင် အခြေခံသည်။ အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ၏ လက်တွေ့ကျင့်စဉ်၊ ဤတိုက်ပွဲလမ်းစဉ်၏ အစိတ်အပိုင်းများ တည်နေလျှင် ရှားဖျက်မှု ဤတိုက်ပွဲလမ်းစဉ်၏ အကျိုးသက်ရောက်မှု အဖုံဖုံတို့သည် မိမိဘက်မှ အာဏာကို မည်သို့ ကိုင်တွယ်အသုံးချသည်၊ ယင်းအာဏာ ကိုင်တွယ်အသုံးချမှုကြောင့် ဆန့်ကျင်ဘက် အင်အားစုအပေါ် အကျိုးရလဒ် မည်သို့ သက်ရောက်သည်ဆိုသော အချက်(၂)ချက်အပေါ် တိုက်ရိုက်မှီခိုပေးသည်။

အထက်တွင် ပြဆိုခဲ့သော အမြင်အရ အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲဟူသည် အသံမပါ အင်အားမလာဟု လူအများယူဆလွဲမှားနေသောအမြင်နှင့် လားလားပင်ဆန့်ကျင်နေသည်။ လူအများအနေဖြင့် အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲလမ်းစဉ်ဟူသည် အခြေခံ အတွေးအခေါ်တရပ် အနေဖြင့် ၎င်း၊ နိုင်ငံရေးရှုထောင့်မှနေ၍ ၎င်း၊ လက်တွေ့ နိုင်ငံရေးနယ်ပယ်တွင် အာဏာ၏ ပကတိသဘာဝကို လွစ်လျှော့ပြီး နိုင်ငံရေးတွင် အကြမ်းဘက်တိုက်ခိုက်ခြင်း (ဝါ) လက်နက်ကိုင် အကြမ်းဘက်မှသည်သာ ပကတိအာဏာ၏ ပေါက်ဖွားရာ ဇာတိအမှန်ဖြစ်သည်ကို သဘောမပေါက်သောသူများအနေဖြင့် ရေတုန်းတင်လာသောလမ်းစဉ်ဟု ထင်မြင်ယူဆကြပေသည်။ စင်စစ် လူအများ၏ လွဲမှားသောအမြင်သည် နိုင်ငံရေးတွင် အာဏာ၏ ပကတိသဘာဝ၊ အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲဆင်ရာတွင် အာဏာ၏ အရေးပါသောကဏ္ဍအမှန်ကို လျစ်လျူရှုပြီး လက်ခံရန်တင်းခံနေခြင်း စသည့်အကြောင်းရပ်များတွင် ရေသောက်မြစ်တွယ်လျက်ရှိပေသည်။

အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲအား သုံးသပ်ရာတွင် ၎င်းအား အခြားဆင်တူသော်လည်း လုံးဝကွဲပြားသည့်လမ်းစဉ်လုပ်ရပ်များဖြင့် ရှေးဆွေးနိုင်းယှဉ်သုံးသပ်၍ မရနိုင်ပေ။ အကြမ်းမဲ့ နှလုံးရည်တိုက်ပွဲလမ်းစဉ်သည် လူမှုရေး စိတ်ဓါတ်ရေး၊ စီးပွားရေးနှင့် နိုင်ငံရေးဆိုင်ရာ နည်းလမ်းအစုံကို ကိုင်စွဲအသုံးချ၍ အကြပ်ကိုင်ခြင်းမိအားပေးခြင်း အပြစ်ဒဏ်ခံခြင်းတို့ကို အကြမ်းဘက် လက်နက်ကိုင်ဆောင်ခြင်း မရှိပဲ ဆောင်ရွက်အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းဖြစ်သည်။ အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲလမ်းစဉ် အောက်တွင်အထိမ်းအမှတ်ဆန့်ပြခြင်း **symbolic protest** လူမှုရေးအရေးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုများရပ်ဆိုင်းခြင်း **social non-cooperation** အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်အားဖြင့် ဝင်ရောက်ရွက်ဖက်ခြင်း **non-violent intervention** များတွင် ထိုင်သပိတ်မှောက်ခြင်းမှသည် ယှဉ်ပြိုင်အစိုးရစွဲခြင်းအထိ ပါဝင်သည်။ စီးပွားရေးအရ သပိတ်မှောက်ခြင်း **economic boycott** အလုပ်သမားများ ဆန့်ဖြုတ်ခြင်း၊ နိုင်ငံရေးအရ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရန် ငြင်းဆန်ခြင်း **political non-cooperation** များပါဝင်သည်။ အထက်တွင် ဖော်ပြခဲ့သော နည်းလမ်းများအား အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲလမ်းစဉ်၏ လက်နက်များဟုခေါ်ဆိုနိုင်ပေသည်။

အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ လမ်းစဉ်အား ၎င်းနှင့်မတူသီးခြားဖြစ်သော ဘာသာရေးအငြင်း၊ လောကီနှင့်ကျင့်ဝတ်အငြင်း၊ လက်နက်ကိုင်အကြမ်းဖက်မှုနှင့် မည်ကြည်ရောင်ကျဉ်းခြင်းနှင့် ဝေဖန်ရေးစပ်ယှက်ခြင်း ပါမပါရမည်အရေးကြီးသောအချက်ဖြစ်သည်။ ဘာသာရေးကိုယ်စားဆောင်ကျင့်ဝတ်အရ အကြမ်းဘက်မှကျင့် ယူခြင်းဖြင့် ရှေးအရလည်း အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲကိုသာ ယုံကြည်သူများရှိကောင်းရှိပေမည်။ သို့သော် အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲကို အုပ်ကိုင်ဆင်နွှဲနေသူအများစုသည် အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲလမ်းစဉ်တရားထည်းကိုသာ စွဲမြဲသက်ဝင်ယုံကြည်နေကြသူများမဟုတ်ကြပေ။ ၎င်းတို့သည် လက်နက်ကိုင်အကြမ်းဘက်လမ်းစဉ်ကို ယခင်က ကိုင်စွဲခဲ့ဖူးပြီး၊ အနာဂတ်တွင် အခြေအနေအရ လိုအပ်ပါကလည်း ပြန်လည်ကိုင်စွဲရန် ဦးမလေးသူများဖြစ်ကြသည်။ ၎င်းတို့အနေဖြင့် ပဋိကုဋအစေအနေအရပ်ရပ်များအပေါ် မူတည်သုံးသပ်၍ မိမိတို့လိုလားသော ရပ်ဆိုင်းချက်တရပ်အား အခြေခံ၍ ဆုံးဖြတ်သော အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ မဟာနည်းယူလာကို ချမှတ်ကျင့်သုံးခြင်းဖြစ်ပေသည်။ ဤသို့ ယှဉ်သုံးခြင်း၏ အဓိကအကြောင်းအရင်းမှာ လက်ငင်း ပဋိပက္ခတွင် အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲလမ်းစဉ်ကို ကျင့်သုံးခြင်းဖြင့် အောင်မြင်ရန် အလားအလာသာလျှန်ကြောင်း သုံးသပ်ချက်ကြောင့်ပင် ဖြစ်သည်။

အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲသည် တနည်းအားဖြင့် မိမိ၏အင်အားစုများအား ရန်သူအင်အားစုနှင့် ယှဉ်ပုံယှဉ်နည်း အတတ်ပညာရပ်လည်းဖြစ်သည်။ များသောအားဖြင့် ရန်သူသည် သိသိသာသာအုပ်ချုပ်ရေး၊ စီးပွားရေး၊ ရဲ၊ စစ်တပ် စသည့် လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်း အင်အားများကို လက်ဝယ်ပိုင်ဆိုင်ထားကြသူများဖြစ်ကြသည်။ တနည်းအားဖြင့် ရန်သူအုပ်စုသည် အများပြည်သူ၏ အကျိုးစီးပွားကို ဆန့်ကျင်နေသူများဟူ၍ သတ်မှတ်ခြင်းခံရသော အခွင့်ထူးခံသူတစ်ဦး ချယ်လှယ်မှုအောက်တွင်ရှိသော နိုင်ငံရေးယန္တရားကြီး **state apparatus** ပင်ဖြစ်သည်။ သို့တည်းမဟုတ် ရန်သူအုပ်စုသည် နိုင်ငံ့ဆာယန္တရား၏ အလောက်အကူရရှိနေသော ကိုယ်တိုင်အစိုးရမဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းတစ်ခု ဖြစ်နိုင်ပေသည်။

ရန်သူအုပ်စု၏ ပေါ်လစီလုပ်ငန်းများကြောင့် မိမိတို့အကျိုးစီးပွား ထိခိုက်ဆုတ်ယုတ်နေသည်ဟု ခံစားနေသူအများပြည်သူခန့်နာသူ အုပ်စု **grievance group** တွင် ပါဝင်လေသည်။ နှစ်နာသူအုပ်စုသည် ပြဿနာကိုစွဲအမျိုးမျိုးစပ်လျှဉ်း၍ ၎င်း၊ ကျယ်ပြန့်သော ပေါ်လစီလုပ်ငန်းဆိုင်ရာဖြင့် ၎င်း၊ အုပ်ချုပ်ရေးအာဏာပိုင်တစ်ဦးလုံးအား ဆန့်ကျင်ကန့်ကွက်နေကြသူများဖြစ်သည်။ နှစ်နာသူအုပ်စုတစ်ဦးအနက်မှ တစ်စိတ်တဒေသသည်သာ အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲတွင် အမှန်လက်တွေ့ ဆင်နွှဲပါဝင်သည်ကို လေ့ရတတ်သည်။ အကြမ်းမဲ့တိုက်ပွဲတွင်ပါဝင်သော အဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် အခွင့်အထူးနှင့်လုပ်ငန်းသဘာဝများ အသီးသီးကွဲပြားခြားနားလေ့ရှိသည်။

အာဏာသည် အကြမ်းမဲ့နှလုံးရည်တိုက်ပွဲ၏ အဓိကကျသောအစိတ်အပိုင်းဖြစ်သည်။ မိမိအနေဖြင့် ကိုင်လှုပ်အသုံးပြုနိုင်သော အာဏာ၏ အတိုင်းအတာ၊ ယင်းအာဏာ၏ တည်ရှိပုံသဘာဝများကို အလေးဂရုမပြုပဲ ပြင်ပကူကိုနားလည်နိုင်ရန်ဆော်၎င်း အသိဉာဏ်ထက် မြက်နှံ့ပျဉ်းတိုက်ပွဲဝင်နိုင်ရန်ဆော်၎င်း မဖြစ်နိုင်ပေ။

ကျွန်ုပ်တို့အတွက် အာဏာဟူသော ဝေါဟာရသည် လူ့ဘောင်အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုလုံးအနေဖြင့်၎င်း၊ ယင်းအတွင်း ရှိ အဖွဲ့အစည်းတစ်ခုလုံးအနေဖြင့်၎င်း၊ မိမိရပ်တည်ရင်သစ် နိုင်ရေးအတွက်ဆုပုံ ကိုင်အသုံးပြုနိုင်သည့် ဩဇာသက် ရောက်စေခြင်း၊ သပိတ်မှောက်အကြွင်းကိုင်ခြင်း အပါအဝင် ဖိအားပေးခြင်း နည်းလမ်းအလုံးစုံနှင့် ယင်းတို့အားအသုံးပြု ခြင်း မိမိအဖွဲ့အစည်း၏ အတွင်းအပြင်မှ ပင်ပန်းများကို ကိုင် တွယ်ခြေစိုင်းအရပ်ရပ်ကိုဆိုလိုသည်။ တနည်းအားဖြင့် အာဏာဟူသော ဆိုအသုံးပြုရာတွင် အခြေအနေတရပ်သို့ မဟုတ် လှပုဂ္ဂိုလ်များသို့ မဟုတ်အဖွဲ့အစည်းများအား ထိန်းသိမ်းချုပ် ကိုင်နိုင်သော အရည်အချင်းကိုဆိုလိုသည်။ တနည်းအားဖြင့် အာဏာဟူသည့် လူပုဂ္ဂိုလ်များသို့မဟုတ် အဖွဲ့အစည်းများ အား လုပ်ငန်းကိစ္စတစ်ရပ်အတွက် လုပ်ရားပါဝင် စွမ်း ဆောင်စေနိုင်သော အရည်အချင်းပင်ဖြစ်သည်။ အဖွဲ့စည်း တစ်ရပ်၏ ဈေးနှုန်းချက်ပန်းတိုင် ဆုပ်ကိုင်နိုင်ရေးကို၎င်း၊ လက်ရှိပေါ် လစီဝါဒများပြောင်းပြစ်ရန် သို့မဟုတ် ဆက် လက်သုံးသွားရန်ကို၎င်း၊ ယင်းအာဏာကိုအသုံးပြုနိုင်သည်။ အခြားသူများကိုလည်း အလားတူနည်းလမ်းပေးပြီး ကိုယ့် ဘက်လိုက်ပါအောင် ဖြောင့်မားနိုင်သည်။

နိုင်ငံရေးသဘောတရားအရ ဩဇာ အာဏာရှိသူ များမှာ အစိုးရများ၊ နိုင်ငံတော်အဖွဲ့အစည်းများ၊ ပြည်သူ့ ဆန့်ကျင်ရေးလှုပ်ရှားမှုများ အုပ်စုစသည်တို့ဖြစ်ကြသည်။ နိုင် ငံရေးအာဏာကို တိုက်ရိုက်အသုံးပြုသောအခါ အစိုးရအါအိမ် ဖြစ်စဉ်ထားနိုင်သည်။ အာဏာရှိသည်ဆိုရုံနှင့်ဩဇာညောင်း သည်။ ဥပမာ-စစ်ပြေငြိမ်းတို့ကိုပင် တွင်သာမက၊ နှစ်ဘက် တွေ့ဆုံရေးဈေးဖြေရင်းရာတွင်လည်း ယင်းအာဏာကိုအသုံး ပြုခြင်းဖြစ်သည်။

ရန်သူအစိုးရအဖွဲ့နှင့် အကြမ်းမဖက်သည့်အတိုက် အခံအဖွဲ့နှစ်ဖွဲ့စလုံး၏ ဩဇာအာဏာအရှိန်အဝါ မညီမျှရှိ ကြောင်း မည်သည့်အခြေအနေတွင်ရှိကြောင်း သုံးသပ်ပြီး၊ ယင်းအာဏာကို မည်သည့်အခန်း ကဏ္ဍတွင်ထား၍ သုံးစွဲ မည်ဟုစဉ်းစားရစေမည်။

မှီခိုအုပ်ချုပ်သူများ

အုပ်ချုပ်သူအစိုးရနှင့် ၎င်းအစိုးရ၏ အထက်တန်း အရာရှိများတွင် အာဏာရှိသည်ဆိုရာတွင် အလိုအလျောက် ဩဇာအာဏာရှိလာသည်မဟုတ်။ ၎င်းအချက်ကို သတိမ လွတ်သင့်။ ဩဇာအာဏာဆိုသည်မှာလူထုထက်ပေးရမည်။ အုပ်ချုပ်ခံရသူတို့ကလေးမရမည်။ သို့ဖြစ်စို့ အုပ်ချုပ်သူအာဏာပိုင်များအဖြစ် ဩဇာညောင်းစေရင်လျှင် မိမိတို့အလိုကျ လုပ်ကိုင်ပေးသူများရှိရမည်။ လူအင်အားကို သုံးနိုင်ရမည်။ အကြွင်းကိုင်နည်းလမ်း များကိုသိထားရမည်။ မိမိတို့ ပေါ်လစီဝါဒအရ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ရန် အုပ်ချုပ်ရေး စက်ယန္တရားအတွင်းက ဝန်ထမ်းအရာရှိများကို လည်းညွှန် ကြားစေနိုင်နိုင်ရမည်။

အုပ်ချုပ်သူအစိုးရနှင့် နိုင်ငံရေးစနစ်များတွင် မိမိ တို့လုပ်ငန်းသလိုလုပ်နိုင်သည့် အာဏာများမရှိ။ လူအများ အပေါ် မိမိထင်သလိုအနိုင်ကျင့်နိုင်သည့် အာဏာလည်းမရှိ။ ပြည်သူ့လူထုကရိုင်းပင်းကျည်အားပေးပြီး သဘောတူဆောင် ရွက်မှသာ အစိုးရနှင့်အုပ်ချုပ်သူလူတန်းစားတို့ ရပ်တည်နေ

နိုင်သည်။ အုပ်ချုပ်ခံရသူလူအများကလိုလားမှ အာဏာ တည်မြဲသည်။ ထိုနည်းတူလူတန်းစား အမျိုးမျိုးအဖွဲ့အစည်း အသီးသီးထဲမှ အကူအညီရယူသော အာဏာကို တရားသဖြင့် ထိန်းသိမ်းထားနိုင်သည်။

အောက်ဖော်ပြပါအချက်များသည် အာဏာ၏ အ ရင်းခံအချက်များဖြစ်ပြီး၊ ယင်းအချက်များပေါင်း၍၎င်း၊ တခု နှင့်တခုအဖို့သဟဲပြု၍၎င်း တည်ရှိမှုနိုင်ငံရေးအာဏာ ပေါ် ပေါက်လာနိုင်သည်။

(၁) ဩဇာ-အုပ်ချုပ်ခံရသူတို့အပေါ် မည်မျှဩဇာရှိ သနည်း။ မည်မျှထိရောက်သနည်း။ တရားမျှတစွာရထား သော ဩဇာအာဏာဟုတ်မဟုတ်။

(၂) လူထုအင်အားစွမ်းရည်-မိမိဩဇာခံမည့်သူ မည်မျှ ရှိသနည်း။ အထောက်အပံ့ပေးမည့်သူ ဘယ်လောက်ရှိသ နည်း။ အရေးအကြီးစွဲများတွင် ကူညီဆောင်ရွက်နိုင်သူ မည် မျှရှိသနည်း။ ဩဇာခံလူရာ တိုင်းပြည်လူဦးရေနှင့်စာလျှင် မည်မျှရှိကြောင်း။

(၃) ကျွမ်းကျင်မှုအသိပညာနှင့်အတတ်ပညာ-အထက် ဖော်ပြပါလူအင်အားစုက ၎င်းတို့အသိပညာ အတတ်ပညာ စွမ်းရည်တို့နှင့် အုပ်ချုပ်သူတို့အား မည်သို့အကူအညီ အ ထောက်အပံ့ပေးနိုင်သနည်း။

(၄) လက်ဆုပ်လက်ကိုင်မပြုနိုင်သော အကြောင်းအရာ များ-စိတ်ပေးနှင့်နိုင်ငံရေးအယူအဆများ ဥပမာ-ဩဇာအာ ဓိန်ကိုနာခံတတ်သည့် အကျင့်ရှိမရှိ၊ ယုံကြည်ချက်ခြင်းတူ မတူ၊ နိုင်ငံရေးအယူအဆတူမတူ၊ ပန်းတိုင်ရောက်အောင် ကျိုးစားမည်ဆိုသော စိတ်ဓါတ်ရှိမရှိ။

(၅) ပစ္စည်းဥစ္စာ အင်အား-ဥစ္စာပစ္စည်း၊ သယ်စာတ ပစ္စည်း၊ငွေအင်အား၊ စီးပွားရေးစနစ်၊ ဆက်သွယ်ရေး၊သယ် ယူပို့ဆောင်ရေး။

(၆) အပြစ်ဒဏ်ပေး အရေးယူခြင်းများ-မိမိတို့လက် အောက်ခံများကို မည်သို့အရေးယူမည်၊ မည်သို့သောအပြစ် ဒဏ်များပေးမည်မည်သို့ပေးမည်၊ အခြားအစိုးရများနှင့် ပင် ပာကူဖြစ်လျှင် မည်သို့အပြစ်ဒဏ်များသုံးမည်။

အချုပ်အုပ်ဖြင့်ပြောရလျှင် အာဏာပိုင်တို့သည် မိမိ တို့အသုံးပြုနိုင်သည့် အာဏာ ဘယ်အထိအထိမိအနက်ရှိ သနည်းကိုကြည့်ပြီး ခန့်မှန်းနိုင်သည်။ ဘယ်လောက် ထိ ရောက်နိုင်မည်ကို သိနိုင်သည်။ အာဏာဆိုသည်မှာ ကိုယ် သုံးချင်သလိုသုံးလိုက်မည့် အာဏာပင်လိုက်မည့် ဟူ၍မရှိ။ လုံးဝမရှိဟူ၍လည်းဆိုနိုင်ပါသည်။ လူထု၏ကူညီပေးပေး ပြုသည်အစဉ်ပြောင်းလဲနေမည်သာ။ အစိုးရကိုလိုလိုချင်ချင် အကူအညီပေးလျှင်အစိုးရ၏အာဏာတက်လာမည်။ မလိုက် ကျောလျှင်ကျော့မည်။ တိုင်းသူပြည်သားက အစိုးရကို အ တားအဆီးမရှိ အာဏာပေးပေးမည်ဆိုသည့်အပေါ်တွင်မူတည် ပြီး အစိုးရ၏အရှိန်အဝါကို ခန့်မှန်းနိုင်သည်။

အုပ်ချုပ်သူတစ်ဦး၏ တန်ဖိုးအာဏာသည် ဘယ်က လာသနည်းဟု စေ့စေ့စပ်စပ်ကြည့်ကြစို့။ လူထု၏လက်ခံမှု လူထု၏ကူညီပေးပေးမှုရှိမရှိထက်ပိုသည်။ တိုင်းပြည်လူထုက ဒီ အစိုးရသည် မတရားအဖို့မထုတ်နေသည့်ဆိုပြီး ပယ်ချနိုင် သည်။ အစိုးရအဆိုကိုလည်း မထောက်ခံတော့ပြီ ဆက်ပြီး

ဒီအစိုးရကို ခေါင်းငြိမ့်နေ၍ မဖြစ်ဟုပြောလာလျှင် အစိုးရ တွင်အာဏာမရှိတော့။ ဩစာမညောင်းလျှင် အမိန့်အာဏာ မှာလည်း အဆိပ်မရှိဖြစ်သွားလေပြီ။ နောက်ဆုံးတန်ခိုးအရှိန် များမိန့်ဆတ်ယုတ်ပြီး ဆယ်မရအောင်ဖြစ်ခဲ့သော် ယင်းအစိုး ရလည်း ချပ်တည်းနေနိုင်တော့ပေ။

ကြပ်ဖွာအကူအညီတောင်းစေကာမူ မိမိလိုချင်သလောက်မရ နိုင်ပေ။

အမိန့်ကိုငြင်းဆန်လိုက်ပြီဆိုသည့်နှင့် တပြိုင်နက် လူထု၏ ယိုင်းပင်းကျညီမျှကိုလည်းမရတော့။ လူထုကအစိုး ရနှင့် ပူးပေါင်းလုပ်ကိုင်ရန်ငြင်းဆန်သည့်အဆင့်ရောက်လျှင် အစိုးရအနေနှင့် အကြပ်တွေ့ပြီသာပင်။ အဘယ်ကြောင့်ဆို သော် အစိုးရသည်အုပ်ချုပ်ခံရသူကိုက ကူညီအားပေး၍သာ အသက်ရှည်နေခြင်းဖြစ်သည်။ လူအများအသုံးမဝင်၊ ပုဂ္ဂလိ ကတဦးချင်းထံမှငှင်း၊ အသင်းအဖွဲ့ အုပ်စုအမျိုးမျိုးတို့မှငှင်း ကူညီသိုင်းငိုင်းထောက်ခံအားပေးမှုနှင့်သာ စီးပွားရေး နိုင်ငံ ရေးစနစ် စသည်တို့ရပ်တည်းနေနိုင်သည်။ အုပ်ချုပ်သူများ သည် လူထု၏အကူအညီကို အားကိုးနေရသည်။ အာဏာ ပိုင်တို့က စိမ်းအုပ်ချုပ်ပုံ တိုးချဲ့တင်းတင်းကြပ်ကြပ်အုပ်ချုပ် လိုလေလေ၊ လူထုအကူ အညီပို၍လိုလေဖြစ်သည်။

နိုင်ငံရေးအာဏာ ဆက်လက်တည်မြဲနေရန်အတွက် အပြစ်ဒဏ်ပေးပြီးထားနိုင်တို့ အရေးကြီးသည်။ အထူးသဖြင့် အရေးအခင်းအကြပ်အတည်းအခြေအနေတွင် သာ၍အရေး ကြီးသည်။ သို့သော် ယင်းအပြစ်ဒဏ်များ ထိရောက်သည် မထိရောက်သည်ကား အပြစ်ဒဏ်ခံရသူများအပေါ် မူတည် သည်။ အပြစ်ဒဏ်ခံရသူများက ဘယ်လိုသဘောထားတုန့် ပြန်သည်ကို ကြည့်ရမည်။ များသောအားဖြင့် အပြစ်ဒဏ် နှင့်ဖိနှိပ်အုပ်ချုပ်လာလျှင် လူအများက နောက်မဆက်ချင်။ စစ်မြေပြင်တွင် စစ်တိုက်နေသည့်စစ်သားများသည် ရန်သူ ကိုမကြောက်မရွံ့ စွန့်စားပြီး နောက်မဆက်တန်း တိုက်သည့် နည်းတူ၊ အစိုးရကို ဆန့်ကျင်သူများကလည်း အပြစ်ဒဏ်ကို မကြောက် ဆက်လက်တိုက်မည်ပင်။ သို့အတွက် အပြစ် ဒဏ်ကို ကြောက်လောက်အောင်ပေးမှသာ ထိရောက်သည်။ ကြောက်ပြီး ဩစာမှာခံလာရင်။ အုပ်ချုပ်သူအစိုးရ၏ အ ကြိုက်ကို လုပ်မည်။ သို့သော်ငြားလည်း အစိုးရက သူထင် ကြေးပေါက်ချင်မှပေါက်ကိုဦးမည်။ အကယ်၍ကြောက်လောက် မဟိုင်းသောလောက်အောင်ကြမ်းကြမ်းလုပ်မည်ဆိုပြီး ထင်တိုင်း အရာရောက်အောင်မလုပ်နိုင်လျှင် အုပ်ချုပ်သူ၏ တန်ခိုးအာ ဏာကို ရန်မူလာနိုင်သည်။

လူထု၏အကူအညီကို အဆက်မပြတ်အမြဲရနိုင်ဖို့ အရေးကြီးသည်။ ဝိုင်းဝန်းကျညီရမည့်သူများမှာ အသင်းအ ဖွဲ့ဝင်များ အစိုးရအရာရှိများ၊ အလုပ်သမားများ စသည်တို့ ပင်။ ထိုမျှမက အုပ်ချုပ်ရေးစက်ယန္တရား၏ အစိတ်အပိုင်း ဖြစ်သည့် အသင်းအဖွဲ့စသည်တို့၏ ပါဝင်ဆောင်ရွက်မှု လည်းလိုသည်။ အစိုးရအဖွဲ့ထမ်းများ၊ ဌာနအသီးသီး၊ ရုံးအ ထွေထွေ၊ ကော်မတီဝင်စသည်တို့ကလည်း ကူညီရမည်။ သို့ဖြစ်သော်ငြားလည်း အုပ်ချုပ်သည့်အစိုးရကို မကြိုက် လျှင် အဆိပ်အဖွဲ့အစည်း၊ လုပ်သားထုစသည်တို့က လိုသ လောက်ဝိုင်းဝန်းကျညီမှုမပေးပဲ အာဏာအမိန့်ကိုဖီဆန်နေရ မည်။ အုပ်ချုပ်မှုစက်ယန္တရားကြီးကို နှောင့်နှေးသွားအောင် လုပ်ကြရမည်။

စုပေါင်းဆန့်ကျင်ရေး

အုပ်ချုပ်ခံရသူများ၊ အသင်းအဖွဲ့အုပ်စုများ၊ အ လုပ်ငွာနများက ဘယ်အထိအစိုးရကိုယိုင်းပင်းသည် ဘယ် လောက်ကျိပ်နှိပ်သည့်အချက်ပေါ်မူတည်ပြီး ဘယ် ကိုးပြီးငှင်းအာဏာကို ထိန်းသိန်းထားနိုင်သည်။ သို့ဖြစ်၍ အခြေအနေအရအစိုးရသည် လူအများအပေါ် အားထားနေ ရသည့်ဟုအခွင့်ကောင်းယူပြီး လူထုကအစိုးရ၏ အာဏာကို ချုပ်ချယ်မည်ဆိုက ချုပ်ချယ်နိုင်သည်။ အာဏာကိုရပ်သိမ်း ချင်ကရပ်သိမ်းနိုင်သည်။ ဩစာမခံပဲနေ၍ဆောင်ငှား၊ အပေါ် မကြောသာကူသည် ပန်လုပ်ပြီးငှင်းအစိုးရ၏ အမိန့်အာ ဏာကို အရာမဆောင်အောင်လုပ်နိုင်သည်။ အဆိုပါအတိုင်း အစိုးရကို ဂရုမစိုက်ဝိုင်းဝန်းကျညီပေးခြင်းလည်းမရှိ အမိန့် အာဏာကိုလည်း မထေမမြင်လုပ်လာသည့် လူစုတွေပေါ် လာမည်။ နေရာမရွေး ပေါ်ပေါက်လာရမည်။ အုပ်ချုပ်သူ အစိုးရကအတင်းအဓမ္မ မင်းတို့အမိန့်မှာခံရမည်။ ပြောသည့် အတိုင်းလုပ်ရမည် စသဖြင့် ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်လာလျှင်လည်း တောင်းခံထားရမည်။ အစိုးရတာပဲပေါ်လာပြီဟု လူထုက အ ကြောက်အလန့်မရှိ အခြေအနေပြောင်းအောင် အပြစ်ဒဏ် ပေးချင်လေး စသည်ဖြင့် ဆန့်ကျင်ရန်ဝန်မလေး၊ တင်းထား မည့်စိတ်ဓါတ်ရှိလာလျှင် လူထုနှင့်ချုံပြီး စိတ်အားထက်သန် စွာ ကျယ်ပြန့်သောအစိုးရဆန့်ကျင်ရေး ဆန္ဒပြုပွဲများဖြစ်ပေါ် လာနိုင်သည်။ နိုင်ငံရေးအရ ထိရောက်သည့် ဆန္ဒပြုပွဲများ ဖြစ်လာတော့မည်။ အုပ်ချုပ်သူ၏စိတ်ကို ပြောင်းအောင်လုပ် နိုင်သည့် အချက်များမှာ- အာဏာဖီဆန်သူ လူထုအင်အား၊ အစိုးရကို အကူအညီမပေးပဲနေသည့် အဖွဲ့အစည်းက မည် မျှရှိသည်။ ယင်းအဖွဲ့အစည်းများကို အစိုးရက ဘယ်အထိ အားကိုးနေရသနည်း စသည်တို့ဖြစ်သည်။ သို့ဖြစ်၍ အုပ် ချုပ်သူကိုကာပြန်သည့် အပြုအမူများကို အမြဲမပြတ်လုပ်ပြ ရမည်။ သို့မှသာ-နိမ့်မရတော့ပါ သွား-ဟူပြောလာသည့်အခါ အာဏာရူးများ၏ ပြဿနာကိုပြေငြင်း နိုင်လေတော့မည်။

ဥပဒေနှင့်ဘယ်အထိချုပ်ချယ်နိုင်သနည်း

တိုင်းပြည်တပြည်လုံးအနှံ့အပြား အစိုးရ၏အမိန့် အာဏာကို ငြင်းဆန်လာပြီး အစိုးရအနေနှင့်လည်း လျော့မ ပေးချင်လျှင် ဥပဒေကို ပိုမိုတင်းကြပ်အောင် လုပ်လာတော့ မည်။ အစိုးရသည် လိုချင်သည့်အကူအညီကို မရရအောင် ကြိုးစားပြီး မရခဲ့လျှင်အပြစ်ဒဏ်ကောင်းပုံ ကြိုးစားတော့မည်။ အဘယ်ကြောင့် ဤသို့အပြစ်ဒဏ်များ ပေးလာသနည်း။ လူ ထုအများစုကအစိုးရကိုအကူအညီမပေးသော်လည်း လူနည်း စုက အစိုးရကိုသာစွာရိုနှိုနှင့် အကူအညီပေးသော့ရန် ဝန်မလေး သောကြောင့် (တနည်း) လူထုမည်သောကြောင့်ဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် အစိုးရအား ဆန့်ကျင်သူများကို အပြစ်ဒဏ်ပေး သည့် သစ္စာခံရန်နှင့် စစ်သားများကို အသုံးပြုပြီးနှိမ်နင်းနိုင်သည်။

အုပ်ချုပ်သူ လူထုစုကစည်းလုံးညီညွတ်မှုရှိပြီး အုပ် ချုပ်ခံရသူများကို ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်အပြစ်ဒဏ်ခတ်သည်။ အုပ် ချုပ်သူတို့သည် အခြားအကြောင်းများကြောင့်လည်း အချင်း ချင်းစည်းလုံးလျက်ရှိမည်။ အုပ်ချုပ်သူများသည် အထက် တွင်အကြိမ်ကြိမ်ဖော်ပြပြီးသည့်အတိုင်း လူထုထံမှ အကူအ ညီ လူထု၏နာခံမှုစသည်တို့ကိုလိုသည်။ သို့သော် အစိုးရ ၏ ဩစာအာဏာ မလိုလောက်ဖြစ်နေလျှင် မည်သို့ပင်တင်း

ဤကဲ့သို့ ဖမ်းဆီးချုပ်နှောင်မည့် အပြစ်ဒဂင်ဘေးများကို ဂရုမစိုက်ပဲ အစိုးရ၏အကာများကို ဆက်လက်မလျှော့တမ်း အချိန်ကြာမြင့်စွာဖိဆန်နိုင်လျှင် အစိုးရ၏အုပ်ချုပ်မှုစက်ယန္တရားကြီး ရပ်တန့်သွားရန် မကြာတော့ပေ။ မည်သည့်အစိုးရမဆို လက်အောက်ခံအရာရှိ အမှတ်မီးများ၏ ကူညီထောက်ခံမှုကိုအားကြီးနေရသည်။ မကွဲညီလျှင်ရပ်တည်မနေနိုင်။ လူထု၏အကူအညီနှင့်သာ နိုင်ငံရေးအာဏာကို ဆုပ်ကိုင်ထားနိုင်သည်။ သို့ဖြစ်၍ အာဏာဆိုသည်မှာ အကြမ်းမက်မရသည့် ကြမ်းကြမ်းတမ်းတမ်း လုပ်ရဲကိုင်ရဲသည့် ဘက်ကသာ အနိုင်ရသည့်ဆိုသည့် ယူဆချက်များမှာများသည်။ အာဏာကိုဖိဆန်၊ တောင်ထား၊ ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်လျှင်မခံ၊ စိတ်တင်းပြီး ဆန့်ခင်အားများ ပြနိုင်စွမ်းရောက်ကြီးသည်။

နိုင်ငံရေးအာဏာသည် လူထုအဖွဲ့အစည်းအပေါ် မှီခိုအားထားနေရကြောင်းသိလျှင်၊ ယင်းအသိကို အသုံးပြုပြီး ဘယ်လိုနည်းများသုံးပြီး အာဏာရှင်ကို အိုက်မည်နည်း။ လူထုကို အစိုးရကုန်ခိုအားထားနေရကြောင်း သိပါလျက်နှင့် မလုပ်တတ်မကိုင်တတ်ဖြစ်သည့် အတွက် အရာရောက်အောင် မတိုက်နိုင်သဖြင့် ဖိနှိပ်ချုပ်ချယ်အနိုင်ကျင့်နေသည့် အစိုးရများ တည်မြဲလျက်ရှိသည်။ ဖိနှိပ်အုပ်ချုပ်သူကို ထိရောက်အောင်ဆန့်ကျင်ရန် နည်း ၂ မျိုးရှိသည်။

- (၁) တိုင်းသူပြည်သားများက ထိရောက်စွာ လှုပ်ရှားမှုများပြုရမည်။ သင်းတိုက်လိုသည့် အကူအညီကို မပေးပဲငြင်းဆန်ရမည်။
- (၂) တိုင်းပြည်တပြည်လုံးအနှံ့အပြား လူအုပ်နှင့်ထကြွရမည်။

အုပ်ချုပ်သူအစိုးရဘက်သားများက စည်းလုံးညီညွတ်မှုရှိပြီး ဆန့်ကျင်သူများကအကွဲကွဲဖြစ်လျှင် စုပေါင်းဆန့်ကျင်ရေးဆန္ဒပြုပွဲများ မဖြစ်နိုင်။ အာဏာအမိန့်ကို ထိရောက်စွာဆန့်ကျင်လိုလျှင် စည်းလုံးညီညွတ်ပြီး မကြောက်မရွံ့ သက်စွန့်ကြိုးပမ်းတိုက်မှ အောင်မြင်နိုင်မည်။

အခြေခံအဆောက်အအုံ

လူ့ဘောင်အဖွဲ့အစည်းသည် နိုင်ငံမာတောင်တင်းရမည်။ သို့မှသာ အုပ်ချုပ်သူအာဏာပိုင်များကိုချုပ်ကိုင်ထားနိုင်သည်။ ထို့ကြောင့် အာဏာ၏မဟိုက်ဖြစ်သည့် အဖွဲ့အစည်းအမျိုးမျိုးရှိရမည်။ ဩဇာအာဏာပိုင်သည် ဩဇာအာဏာကိုထိရောက်စွာသုံးနိုင်သည့် အသင်းအဖွဲ့အစည်းများကို ဆိုလိုသည်။

ဩဇာအာဏာ၏ပတ်ချက်မဖြစ်သည့် အဖွဲ့အစည်းများဆိုသည်မှာလည်း အခြေအနေရသောငှင်း၊ အဖွဲ့အစည်းအမျိုးအစားအရင်း၊ တစ်ခုနှင့်တစ်ခုအသွင်ခြားနားသည်။ ဩဇာရှိသည့် အဖွဲ့အစည်းများမှာ-ဥပမာဆိုရလျှင် များသောအားဖြင့် မိသားစုများ၊ လူတန်းစားအလိုက် သီးသန့်ရှိနေသည့်အုပ်စုများ၊ ဘာသာရေးအသင်းအဖွဲ့များ၊ ယဉ်ကျေးမှု၊ အမျိုးသားအဖွဲ့စသည့်များ၊ အလုပ်သမား အစည်းအရုံးများ၊ စီးပွားရေးအလိုက် စည်းရုံးထားသည့် အုပ်စုများ၊ မြို့ပြကျေးရွာအုပ်စုများ၊ နယ်ပယ်အဖွဲ့အစည်း စသည့်များ၊ အုပ်ချုပ်ရေးဆိုင်ရာ အောက်တန်းအရာရှိ အစိုးရအဖွဲ့၊ စေတနာ့ဝန်

ထမ်းများနှင့် နိုင်ငံရေးပါတီများ ဖြစ်သည်။ ယင်းအဖွဲ့အစည်းများတွင် ဩဇာတိက္ကမရှိသည်။ အနည်းနှင့်အများဆိုသလို ထိုအဖွဲ့အစည်းများသည် အစဉ်အလာအရ စနစ်တကျတည်မြဲလျက်ရှိသော လူမှုရေးအဖွဲ့အစည်းများဖြစ်တတ်သည်။ ရန်ဖန်ရန်ခါအားဖြင့်စနစ်တကျပဖွဲ့စည်းထားသော အစည်းအရုံးများမှာလည်း ဩဇာတိက္ကမရှိတတ်သည်။ အချို့အစည်းအရုံးများမှာမူ အသင်းသားများလိုချင်သည့်ရည်မှန်းချက်တစ်ခုခုမရှိဘဲ ရအောင်ကြိုးစားရင်းစည်းရုံးလျက်ပြီး ဩဇာရှိလာသည့်လူစုလည်းဖြစ်တတ်သည်။ အုပ်ချုပ်သူအစိုးရကို ဆန့်ကျင်အလျှင်စလိုဖွဲ့စည်းလိုက်ရသောအသင်း(သို့မဟုတ်) အသင်းဟောင်းတို့ကိုအားဖြည့်အသက်ပြန်သွင်းပေးလိုက်ရသော အဖွဲ့အစည်းများလည်းဖြစ်တတ်သည်။

အဖွဲ့အစည်းတခုကို ဩဇာအာဏာ ရှိပါသည်ဟု သတ်မှတ်လိုလျှင် အောက်ပါအချက်များကိုကြည့်ပြီး မှတ်ချက်ချရမည်။ ကိုယ်ဘာသာကိုယ် လုပ်စေချင်က လုပ်နိုင်သလော? ထိရောက်အောင်ဩဇာအာဏာကိုသုံးနိုင်သလော? အသင်းအဖွဲ့ဝင်များကို ထိုက်တန်သည့် ဩဇာအာဏာပေးထားသည့်မထားသည့် အခြားဩဇာတိက္ကမရှိသောသူများနှင့် အပေးအယူရှိမရှိ၊ ထို့ပြင် ယင်းအဖွဲ့အစည်းများ၏ အဖွဲ့ဝင်အရေအတွက်၊ တပ်ချုပ်ကိုင်မှုရှိမရှိ၊ အဖွဲ့အတွင်းဆုံးဖြတ်ချက်ချမှတ်ပုံနည်းစနစ်နှင့် အဖွဲ့၏အတွင်းအင်အား စသည့်တို့ကလည်း အလွန်အရေးကြီးသော အချက်များဖြစ်သည်။

လူ့ဘောင်အဖွဲ့အစည်းတွင် အာဏာတည်ဆောက်ပုံ၊ ဩဇာအာဏာနှင့် ဆက်ဆံပုံပေါ်ထွက်မှုတည်ပြီး အုပ်ချုပ်မင်းလုပ်သူအစိုးရ၏ အာဏာကို မည်မျှရေရှည်ဖြန့်နိုင်သနည်း။ ဘယ်လောက်ထိ ဩဇာအာဏာညောင်းသနည်းဟု ဆုံးဖြတ်နိုင်သည်။ ဩဇာအာဏာကို ကိုယ်တညီတည်းကိုင်မထားပဲ အညီအမျှပေးထားလျှင် အုပ်ချုပ်သည့် အထက်လူကြီးကိုလည်းထိန်းထားနိုင်သည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် ဩဇာအာဏာကို အထိုက်အလျောက် အဖွဲ့အစည်းအတွင်း ထိုက်တန်သလိုပေးထားသည့်အတွက် အုပ်ချုပ်သူ အထက်လူ၏ ချုပ်ချယ်မှုကို အာခံနိုင်ခြင်းကြောင့်ပင်ဖြစ်သည်။ ဤသည့် နိုင်ငံရေးလွတ်လပ်မှုနှင့် ဆက်သွယ်နေသော အခြေအနေဖြစ်သည်။ အခြားဘက်ကပြန်ကြည့်လျှင် အာဏာရှိသည့်အုပ်စုက အားပျော့သွားလျှင်ဖြစ်စေ ဩဇာအာဏာပျက်လာလျှင်ဖြစ်စေ အခြားအုပ်စုက ကိုယ့်အာဏာကို ဝင်ရောက်စွက်ဖက်နောက်ယှက်ပြီး အဖွဲ့အစည်းအဖြစ်ရပ်တည်မနေနိုင်အောင် ချုပ်ချယ်လာလျှင် အုပ်ချုပ်လာသူအထက်လူကြီး၏ ဩဇာအာဏာကို ထိန်းမရသည့်အခြေအနေသို့ ရောက်သွားနိုင်သည်။ ဤရဲ့တိယအခြေအနေသည် အာဏာရှင်အစိုးရဆိုမျိုးများနှင့် ဆက်သွယ်နေသည်။ (ဂါ) ဤအခြေအနေရောက်လျှင် အာဏာရှင်အစိုးရ ဖြစ်လာတော့သည်။

သို့ဖြစ်၍လူ့ဘောင်အဖွဲ့အစည်းတခုအနေနှင့် အုပ်ချုပ်မင်းလုပ်နေသည့် အစိုးရ၏အာဏာကို ရေချည်ကြိုးကိုင်ထိန်းသိမ်းထားနိုင်သည်။ လူထုနှင့်အဖွဲ့အစည်းများက ဩဇာတိက္ကမမရှိပြီး လုပ်စေချင်ကထမ်းလုပ်နိုင်လျှင် အစိုးရ၏အာဏာကိုလည်း ကန့်သတ်ချုပ်ကိုင်ထိန်းထားနိုင်သည်။ ညှင်းပန်းနှိပ်စက်လာလျှင် တော်လှန်နိုင်သည်။ သို့ကြောင့် ဤကဲ့သို့ အာဏာရှိလာသည့် အသင်းအဖွဲ့လူစုလူစားတို့ကသာ ကစဉ်ကလျှင်အကွဲကွဲဖြစ်ပြီး အစိပ်မရှိသည့်အဖွဲ့အစည်းများထက် သာလွန်ပုံမှန်ထိရောက်စွာ အစိုးရ၏အာဏာကို ဖိဆန်ချုပ်ချယ်နိုင်သည်။

သာမန်အားဖြင့် လူထုက အုပ်ချုပ်မင်းလုပ်သူ အစိုးရကို တချိန်တည်းတသ်တည်းညီညီညာညာ ဘာမှအကူအညီမပေး၊ ဩဇာအာဏာအမိန့်ကိုလည်း မလိုက်နာခဲ့သော် အစိုးရ၏ဩဇာအာဏာကို ထိခိုက်ရန်ရှာလာခြင်းဖြစ်သည်။ ထို့ကြောင့် အစိုးရ၏အာဏာရေသောက်မြစ်များကို ချုပ်ထားနိုင်ဖို့ အရေးကြီးသည်။ ဘယ်လိုနည်းနဲ့ ချုပ်ကိုင်မည်နည်း? စဉ်းစားရမည့်အချက်များမှာ- အစိုးရကို အလံဗာနှင့် အကူအညီမပေးပဲ တိုက်ပွဲဝင်ခြင်း၊ အစိုးရက လူထုအကူအညီမညီမျှလိုသနည်းဟု ခန့်မှန်း၊ နောက်အရေးကြီးသည့် အချက်က အစိုးရကိုဆန့်ကျင်တိုက်နေသူများက ဘယ်အထိ လွတ်လွတ်လပ်လပ် ကိုယ်အားနှင့်ကိုယ် တိုက်နိုင်သနည်း စသည်တို့ပင်ဖြစ်သည်။

နိုင်ငံတော်အာဏာပိုင်မဟုတ်သည့် အဖွဲ့အစည်းများက အုပ်ချုပ်မင်းလုပ်သူ၏ အပြုအမူများကို အဘယ်မျှ ထိန်းထားနိုင်သနည်း? အောက်ပါ အချက်အလက်များကို ကြည့်ပြီးခန့်မှန်းနိုင်သည်။

၁။ တိုင်းသူပြည်သားများက အစိုးရ၏ဩဇာအာဏာကို ချုပ်ကိုင်ထားချင်သည်စိတ် မညီမျှမူသည်။

၂။ လွတ်လပ်စွာ လုပ်ပိုင်ခွင့်ရှိသော အသင်းအဖွဲ့အစည်းများ၏ အရေအတွက်။

၃။ ယင်းအသင်းအဖွဲ့တို့၏ အင်အားနှင့် မည်မျှလွတ်လပ်စွာ လှုပ်ရှားနိုင်ခွင့်အတိုင်းအတာ။

၄။ အသင်းအဖွဲ့အစည်း၏ ဩဇာအာဏာပင်ရင်းနှင့် ၎င်းအဖွဲ့အစည်းတို့၏ ဩဇာအာဏာသက်ရောက်မှု။

၅။ ယင်းအဖွဲ့အစည်းတို့၏ လူမှုရေးဩဇာအာဏာ မည်မျှသက်ရောက်နိုင်သနည်း။

၆။ အသင်းဝင်များက ဘယ်အထိအထက်လှကြီးပြောသည်ကို သဘောတူညီမည်နည်း။ ဘယ်အထိ ငြင်းဆန်မည်နည်း။

အထက်ဖော်ပြပါအချက်အလက်များ အတော်အတန်ပြည့်ပြည့်ဝဝရှိခဲ့သော် အစိုးရကို လိုသလောက်အကူအညီပေးမည်ဟု ဆုံးဖြတ်လျှင် အကူအညီပေးလိုက်နိုင်သည်။ သို့မဟုတ် အနည်းငယ်မျှသာပေးမည်ဆိုက အနည်းငယ်ပင်ပေးမည်။ လုံးဝမပေးပဲနေမည်ဆိုလည်း နေနိုင်သည်။

အတိုအားဖြင့် အုပ်ချုပ်သူအစိုးရ၏ ဩဇာတိက္ကမအတက်အကျသည်။ အုပ်ချုပ်ခံရသူများက ဒီအစိုးရကိုလက်ခံသည်မခံသည် သူတို့အမိန့်အာဏာကိုနာခံမည်မနာခံမည်၊ အစိုးရခိုင်းသရွှံလုပ်မည်မလုပ်မည်ဆိုသည့်အပေါ်တွင် တိုက်ခိုက်သော်၎င်း၊ သွယ်ဝိုက်သော်၎င်း တည်ရှိနေသည်။

အုပ်ချုပ်သူများ၏ဩဇာအာဏာကို ရုပ်သိမ်းလိုက်ခြင်း

လူအများက အုပ်ချုပ်မင်းလုပ်သူအား အကူအညီပေးဘို့လည်းငြင်းဆန်၊ ဩဇာအမိန့်ကိုလည်းမနာခံ၊ ဇွတ်တရွတ်ဆက်လက်အာခံနေလျှင် အစိုးရ၏ အခြေခံလိုအပ်သော

လူအားကို မပေးဘူးဟုငြင်းဆိုသည်ပင်။ အစိုးရအမှတ်ထမ်းအရာထမ်းအဆင့်ဆင့်က လိုသည့်အကူအညီကိုပေးရန်ခေါင်းခါလိုက်သည်ပင်။ အုပ်ချုပ်ခံရသူများက သူတို့မလိုလားသော ဥပဒေကို မလိုက်နာပဲ နေချင်နေလာကြတော့မည်။ အလုပ်သမားများကလည်း အလုပ်မလုပ်ပဲနေချင်နေမည်။ သို့နှင့် စီးပွားရေးယန္တရားကြီး ရပ်တန့်သွားကောင်းသွားမည်။ အစိုးရဌာနအသီးသီးက အရာရှိများလည်း ခိုင်းတာကို လိုပျံ့ချင်လှတော့မည်။ စစ်တပ်နှင့် ပုလိပ်များကလည်း တာဝန်မကျေပူနေပေါ်ဆလာကြပြီ။ မိန့်ခွင့်ချုပ်ချယ်မှုတင်းတင်းကြပ်ကြပ်မလုပ်ပဲ နေချင်နေကြလိမ့်မည်။ ထပ်တွင်းသူပုန်ထချင်ထနိုင်သည့် ဤကဲ့သို့ လူအတော်များနှင့် အဖွဲ့အစည်းများက အချိန်ကာကြင်စွာ ဆန့်ကျင်လာခဲ့သည်ရှိသော် အစိုးရနှင့် လက်အောက်ခံဌာနအသီးသီးအားလုံး ဩဇာအာဏာကိုကိုင်မထားနိုင်တော့ပေ။ စိုးမိုးအုပ်ချုပ်သူအစိုးရပါဟု အခေါ်ခံရသူများသည် သာမန်လူတန်းစားသာဖြစ်သွားတော့သည်။ အစစအရာရာ ပြောင်းလဲသွားပေပြီ။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် လူအများ၏ ကျည်ဖိုင်းလင်းမှုကြောင့်ပေါ်ပေါက်လာရသော လူထုက ထောက်ခံရွံ့ရှင်သော အစိုးရအာဏာကို လူထုကပင်ရုပ်သိမ်းလိုက်သောကြောင့်ပင်။ ဤသို့အားဖြင့် အာဏာမဲ့စေရမည်။ ခေါင်းမာပြီး လူစုလူစားနှင့် အလျော့မလေးတန်းဆန့်ကျင်နေရုံနှင့် ခြေကပ်ပြနေသည့်စိုးမိုးသူများကို တိုက်ဖျက်ရန်မလိုတော့ကောင်း။ အရာမရောက်သေး။ စနစ်တကျစုစုပြီး အချက်ကျ ထိရောက်အောင်လှုပ်ရှားမှုများပြုရမည်။ အာဏာဆိုတာ ဘယ်လိုဆိုသည်ကို သေသေချာချာထိုးထွင်းရွှံ့ အသိရှိမှုအာဏာရအောင်လုပ်နိုင်သည့်နည်းများကို သိနိုင်မည်။ တိုကျသေချာသော နည်းလမ်းများရှာရမည်။ အပြောင်းအလဲများ ဗယ်လို့ မြန်မြန်ဖြစ်တတ်သည်ကို သိရမည်။ အောင်မြင်ဘို့ရာ မည်သည့်အချက်များလိုသည်ကို စဉ်းစားရမည်။ တိုက်ပွဲတိုက်နည်းစနစ်များတွင် ကျွမ်းကျင်ရမည်။ မိန့်ခွင့်ချုပ်ချယ်သည့် ကြားထဲမှ ဘယ်လိုတောင့်ခံထားမည်ကို သိရှိဘို့လိုသည်။ အချုပ်ပြောရလျှင် အကြမ်းမဖက်သည့် တိုက်ပွဲဝင်နည်းစနစ်များကို ရေလည်စွာသိရမည်။ အာဏာ၏ သဘောတရားကို ထိုးထွင်းသိမှ ထိုနည်းစနစ်များကို သိရမည်။

အကြမ်းမဖက်သည့်လက်နက်စနစ်

အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုများသည် စစ်မြေပြင်တွင် လက်နက်ကိုင်စွဲတိုက်ပွဲဝင်သည့်နှင့် အတူတူပင်။ ရန်သူဘက်နှင့် အားချင်းပြိုင်ကြည့်ရမည် စစ်ပွဲများဖြစ်သည်။ စစ်ရေးစစ်ဆင်မှုတွင် လိမ္မာကျွမ်းကျင်ရမည်။ လှုပ်ရှားမှုစစ်သည်တော်များ သတ္တိရှိဘို့လိုသည်။ စည်းကမ်းသေဝပ်ရမည်။ စွန့်စားရမည်။ (သို့သော် ယင်းတိုက်ပွဲတွင်လက်နက်ကိုင်တိုက်ပွဲများလောက်တော့ ထိခိုက်ဒဏ်ရာရသူများ မရှိပါ။) အကြမ်းမဖက်သည့်လှုပ်ရှားမှုများတွင် ဝင်ရောက်တိုက်ခိုက်သည့် တပ်သားများသည် မိမိတို့၏ အခြေခံအင်အားကို တိုးတက်လာအောင်ကြိုးစားရမည်။ ကိုယ်အသုံးပြုမည်ဆိုသည့် တိုက်နည်းစနစ်များကို ထိုရောက်အောင်အသုံးပြုတတ်ရမည်။ မိမိတို့ရည်မှန်းသည့် ပန်းတိုင်ကိုရောက်အောင် အင်တိုက်အားတိုက်ချီတက်ရမည်။ အများအလှူအဆဲတွင် အကြမ်းမဖက်ပဲတိုက်နေလျှင် လက်နက်ကိုင်တိုက်သည်ထက် အချိန်ပိုကြာသည်။ လိုရာရာကို ကြာလျှင်သည် စသည့်ယူဆချက်များရှိသည်။ ဤသို့လည်းမဆိုနိုင်ပါ။ ရက်အနည်းငယ်အတွင်းတွင်၎င်း၊ ရက်သတ္တပတ် အနည်းငယ်အတွင်းတွင်၎င်း အောင်ပွဲရသူများသည်အခါများလည်း ရှိသူ့ပါသည်။

အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းကို အသုံးပြုနေလျှင် ဩစာအာဏာကို အပြင်အထန်မသုံးပဲ လှုပ်ရှားနေခြင်းဖြစ်သည်။ အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းနှင့် တိုက်သည့်စစ်ပွဲတွင် အသုံးပြုနိုင်သည့် အကြမ်းမဖက်သည့်လက်နက်အမျိုးအစား အကြမ်းအားဖြင့်(၃)မျိုးရှိသည်။ အကြမ်းမဖက်ပဲ ကန့်ကွက်ခြင်းနှင့် အရေးဆုံးခြင်း။ အကူအညီမပေးပဲနေခြင်း။ အကြမ်းမဖက်ပဲ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ခြင်းတို့ဖြစ်သည်။

ယင်းလက်နက်များကို အသုံးပြုခြင်းအားဖြင့် အချို့စီးပွားရေး၊ လူမှုဆက်ဆံရေး၊ နိုင်ငံရေးစနစ် စသည်တို့ ပြောင်းလဲလာနိုင်သည်။ စာပိုဒ်တရားကန့်စာက အင်အားစုကိုလည်း မျသွားအောင်လုပ်နိုင်သည်။

(၁) အကြမ်းမဖက်သည့် ကန့်ကွက်မှုနှင့်အရေးဆုံးမျိုးများသည် အဓိကအားဖြင့် ငြိမ်းချမ်းစွာဆန့်ကျင်ကန့်ကွက်ပြီး လိုလားချက်ကို တောင်းဆိုသည့် လက္ခဏာကို ပြနေခြင်းပင်။ ပါးစပ်မှထုတ်ပြောရုံမက ကိုယ်တိုင်အမှုအယာနှင့် ပြုခြင်းဖြစ်သည်။ အကူအညီ လုံးဝမပေးခြင်းလည်းမဟုတ်။ အကြမ်းမဖက်ဖက်သည့်အခြေကိုလည်းမရောက်သေး။ ဘာတွေလုပ်ကြမည့်နည်း။ စီတန်းလမ်းလျှောက်ခြင်း၊ ဆန့်ပြုခြင်း၊ သပိတ်တားခြင်း၊ ပိုတောများကိုခံစားခြင်း၊ ကန့်ကွက်ဆန့်ပြုနည်းများ သင်ပေးခြင်း၊ ဝမ်းနည်းကျေကွဲသည့် အထိမ်းအမှတ်များကို ပြုခြင်း၊ ဆန့်ပြုသည့် စည်းဝေးပွဲများ ကျင်းပခြင်း စသည်တို့ကိုလုပ်ပြရမည်။

ဆန့်ကျင်ဘက်မှအင်အားစုနှင့် လုံးဝမပတ်သက်လုံးဝအကူအညီမပေးပဲနေခြင်းက အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများတွင် အကျယ်ပိုဆုံးနည်းဖြစ်သည်။ လက်ရှိစီးပွားရေးစနစ် လူမှုရေး၊ နိုင်ငံရေး စသည်တို့ကို အရေးမစိုက်။ မထောက်ခံ။ အာမံငြိမ်းဆန့်ကျင်နေခြင်းဖြစ်သည်။ ဤလှုပ်ရှားမှုမျိုးကို ရုတ်တရက်အရေးပေါ် ထလုပ်သည့်အခါလည်းရှိသည်။ သေသေချာချာကြိုတင်ပြီးမှ ဆောင်ရွက်သည့်အခါလည်းရှိသည်။ တရားဝင်သည့်အခါရှိသလို တရားမဝင်သည့်အခါလည်းရှိတတ်သည်။

(၂) ဝိုင်းဝန်းအကူအညီမပေးပဲနေနိုင်သည့်နည်း-၃-မျိုးရှိပါသည်။

က။ လူမှုဆက်ဆံရေးနှင့်ပတ်သက်သည့် အကူအညီကို မပေးပဲနေခြင်း။ (ဆန့်ကျင်ဘက်၏ သာရေးနာရေးကိစ္စများ ကူညီပံ့ပိုးလျှင် မကူပဲနေခြင်း) သပိတ်မှောက်ခြင်း။

ခ။ စီးပွားရေးကိစ္စများတွင် မကူပဲနေခြင်း။ စီးပွားရေး သပိတ်မှောက်ခြင်းနှင့် ဆန့်ပြုခြင်းဟူ၍ ခွဲခြားထားသည်။ ရန်သူ့ဆိုင်ကပစ္စည်းမဝယ်နှင့်။ ရန်သူ့ဆိုင်တွင်မရောင်းနှင့်။

ဂ။ နိုင်ငံရေးအကူအညီမပေးနှင့်။ နိုင်ငံရေးသပိတ်ဟုလည်းပြောနိုင်သည်။

ဤအထက်ဖော်ပြပါနည်းများကို အသုံးပြုပြီး အကြမ်းမဖက်ပဲ ဆန့်ကျင်ခြင်းသည် အလွန်အရေးပါ အရာရောက်ပါသည်။ ဤလက်နက်များသည် အကြမ်းမဖက်သည့်တိုက်ပွဲတွင် ထိရောက်သော လက်နက်ဖြစ်သည်။

(၃) နောက်ဆုံးတတိယဖြစ်သည့်နည်းမှာ အကြမ်းမဖက်ပဲ ဝင်ရောက်စွက်ဖက်မှုပင်ဖြစ်သည်။ အရေးအခင်းတခုဖြစ်လာလျှင် ဝင်ရောက်စွက်ဖက်ပြီး အနောက်အယုဂ

ပေးခြင်း (သို့မဟုတ်) အခြေအနေပေးသွားအောင် လုပ်လိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ မည်သို့စွက်ဖက်မည်နည်း။ အာဝတ်ခံခြင်း။ အနောက်အယုဂအမျိုးမျိုးပေးခြင်း။ ထိုပြီးဆုံးပြုခြင်း။ လူနေမှုပုံစံအသစ်တမျိုးတည်ဆောက်ခြင်း။ စီးပွားရေးတစ်ထောင်ခြင်း။ အဖမ်းခံခြင်း။ စင်ပြိုင်အစိုးရဖြစ်ခြင်း စသည်တို့ဖြစ်သည်။

တန်ခိုးအာဏာပြသလွှမ်းမိုးခြင်း

အကြမ်းမဖက်ပဲ လှုပ်ရှားမှုနှင့် အာဏာရနိုင်သည်။ ယင်းဩစာအာဏာနှင့် အတိုက်အခံဘက်က ဩစာအာဏာကို လိုလိုဘက်ရောက်လာအောင်လုပ်နိုင်သည်။ အကြမ်းမဖက်ပဲ လှုပ်ရှားနေသော လူစုအဖွဲ့လည်း သူတို့လိုလားချက်များရအောင်ကြိုးစားနိုင်သည်။ ဤသို့လျှင်အတိုက်အခံဘက်က အာဏာကို အမြစ်လှန်တိုက်ရိုက်တိုက်ထုတ်လိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ နိုင်ငံရေးအကြမ်းဖက် လက်နက်နှင့် တိုက်သည့်ထက် ပို၍အရာရောက်သည်။

ဥပမာ-စီးပွားရေးပြဿနာပေါ်လာလျှင် စီးပွားရေးဆန့်ကျင်မှုတွေလုပ်။ အကယ်၍ နိုင်ငံရေးပြဿနာဖြစ်ပြီး အတိုက်အခံဘက်က တိုင်းသူပြည်သားကိုထံမှ ကူညီလိုင်းပင်။ မျှတိုလိုလျှင် နိုင်ငံရေးဆန့်ကျင်မှုတွေလုပ်။ ရန်သူဘက်ကစစ်တပ်နှင့်ချိန်းခြောက် အာဏာပြသားခြင်းသဖြင့်သည့်အာဏာ၏အခြေခံမှာ လူထု၏ကူညီလိုင်းပင်။ မျှ ဩဇာနာမံမျိုးများသာဖြစ်သည်။ သို့ဖြစ်၍ တိုင်းသူပြည်သားက အာဏာ၏အခြေခံဖြစ်သည့် အကူအညီကိုမပေးပဲထားလျှင်၎င်း၊ အမိန့်အာဏာကိုအင်လာလျှင်၎င်းထိရောက်သည်။ ဥပမာ-လူထုအင်အားနှင့်ကိုိုင်ပြီး သပိတ်မှောက်လျှင် စီးပွားရေးပုံစံတန်သွားနိုင်သည်။ စစ်တပ်တွင်း ပုန်ကန်မှုကြီးများ ဖြစ်လာပြီး စစ်တပ်တခုလုံး ပျက်သွားနိုင်သည်။

အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများနှင့် လှုပ်ရှားမှုများသည် ရန်သူအုပ်စု၏ အာဏာကို သွယ်ဝိုက်သည့်နည်းနှင့် တိုက်လိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ အကြမ်းမဖက်တိုက်လျှင် တိုက်ရိုက်တိုက်နည်းဖြစ်နေသည်။ ရန်သူဘက်မှ လုပ်ပုံစံသားစသည့် အင်အားများကို ထိပ်တိုင်ရင်မဆိုင်၊ သူတို့သုံးသည့်လက်နက်အင်အားကိုလည်းမသုံး။ အကြမ်းမဖက်သူတစုက ရန်သူကို သွယ်ဝိုက်သည့်နည်းနှင့် တိုက်နေခြင်းဖြစ်သည်။ ရန်သူအင်အားကို အခြေမတိုင်လှုပ်လိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ တချိန်တည်းပင် အကြမ်းမဖက်သူများက မိမိတို့၏အင်အားကို ထိပ်မရဆောင်နိုင်သည်။ မိမိတို့ဘက်ပါလာအောင် လူများကိုဆွဲဆောင်နိုင်သည်။ ဥပမာ-မိန့်ပုံချုပ်ချယ်သည့်သူများကို သူတို့လိုအကြမ်းနှင့်မတိုက်ပဲ အနုနည်းနှင့် ပြန်လှန်တိုက်လိုက်ခြင်းအားဖြင့် အကြမ်းဘက်သူ ရန်သူများသည် ပြည်သူလူထုကို အကြမ်းနည်းဖြင့် ခူးထောက်သွားအောင် မလုပ်နိုင်ပါကလားဟု အများသိအောင်ပြလိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ ဤကဲ့သို့ မဆုတ်မနုတ်စည်းကမ်းသေသပ်စွာ အကြမ်းမဖက်ပဲ ဆက်လက်တော်လှန်နေလျှင် ရန်သူအုပ်စုကို ထောက်ခံသည့်သူများပင်လျှင် သဘောကို လွှဲပြောင်းနိုင်သည်။ သို့နှင့် အုပ်ချုပ်သူအစိုးရ၏ ဩဇာအာဏာလည်း ချော့ပျားလာတော့မည်ပင်။ တော်လှန်ဆန့်ကျင်သူတွေ ပိုများလာမည်။ ထောက်ခံသူတွေလည်း သိသိသာသာတိုးလာမည်။ အဘယ်ကြောင့် ဤအခြေအနေရောက်ရသနည်း။ ရန်သူဘက်က အကြမ်းနည်းသုံးပြီးတိုက်သည့်ကို နှလုံးရည်နှင့်၎င်း၊ အနုနည်းနှင့်၎င်း ပြန်လှန်ဆန့်ကျင်လိုက်ခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။

မိန့်ပီချုပ်ချယ်နှိပ်ကွပ်မှု

နိုင်ငံရေးသိုင်းကွက်များ

အကြမ်းမဖက်ပဲ ရန်သူကိုမိမိခေါ်ပြီး ရင်ဆိုင်ခြင်း သည် သိပ်အရာမရောက်ပဲ သူ၏သိက္ခာကို အနောက်အ ယုတ်ဖြစ်ရုံလောက်သာ ဖြစ်ရုံလည်းဖြစ်မည်။ သို့တည်း မဟုတ် အလွန်အမင်းဆိုးနေသည့်ကိစ္စများတွင်မူ ဒုက္ခအ တော်ရောက်သွားနိုင်သည်လည်း ရှိတတ်သည်။

ရန်သူအစိုးရဘက်က အကြမ်းမဘက်သည်ဘက် ကို ဘာလုပ်ရမှန်းမသိ အခက်အခဲတွေ့နေခြင်းသည် အ ကြမ်းမဖက်ပဲ အရေးဆိုသည့်နည်းများ၏ အကျိုးကျေးဇူး ကောင်းသောအချက်များကြောင့်ဖြစ်သည်။ အကြမ်းမဖက် သည့်အုပ်စုက အဆိုပါနည်းစနစ်များကို သိရှိနားလည်လျှင် မိမိတို့အင်အား ပိုမိုတောင့်တင်းလာနိုင်သည်။ တဘက်က အင်အားကို အားနည်းသွားအောင်လုပ်နိုင်သည်။ ရန်သူအစိုး ရတို့၏ ပြဿနာက အကြမ်းမဘက်ပဲတိုက်ခတ်မှုကို အံ့အား သွားလို့မဟုတ်။ တိုက်ပုံတိုက်နည်းကိုမတွေ့ဘူး၍လည်း မ ဟုတ်ပါ။

ရန်သူက မိန့်ပီချုပ်ချယ်မှုနှင့် တုန့်ပြန်နေသည်။ ဆင်ဆာသတင်းဖြတ်တောက်ခြင်း၊ ပစ္စည်းဥစ္စာများကို သိမ်း ခြင်း၊ ဆက်သွယ်ရေးများကိုဖြတ်ခြင်း၊ စီးပွားရေးချုပ်ချယ် ခြင်း။ မိန်းမျှပ်ထောင်ချခံရခြင်းတပ်ဆွဲ၊ အကျဉ်းစခန်းပို့၊ ရန်သူ ကိုယ်စလှယ်များက ရန်စာချိန်းခြောက်၊ နောက်ကိုအပြစ်ပေး မည်ဟုပြော၊ ရိုက်နှက်၊ ပစ်ခတ်၊ ညှဉ်းပမ်း၊ နှိပ်စက်၊ စစ်ဥ ပဒေနှင့်အုပ်ချုပ်၊ ပစ်သတ်၊ လက်စားချေ စသည် နည်းအ မျိုးမျိုးနှင့် နှိပ်ကွပ်မည်။ မိန့်ပီချုပ်ချယ်သည့်အတိုင်းအတာ သည့် အခြေအနေပေါ်မူတည်ပြီး ဖြစ်လာနိုင်သည်။ မိန့်ပီ ချုပ်ချယ်ခြင်းသည် ကိုယ်တိုင်ပြန် ဒုက္ခပေးလာနိုင်သည်။ ကိုယ်ရည်ရွယ်ချက်လည်း မအောင်မြင်ဖြစ်တတ်သည်။ သို့ ဖြစ်၍ အကြမ်းမဖက်ပဲ လှုပ်ရှားလျှင် ရန်သူက ပြင်းပြင်း ထန်ထန်နှိပ်ကွပ်ခြင်းမရှိတတ်။ အကြမ်းဘက်ပြီး တိုက်သည် သူပုန်၊ ဖျောက်ကျား စစ်သားတို့ကို နှိပ်ကွပ်သလောက် မ ရက်စက်ပါ။

ဤကဲ့သို့ မဆုတ်မနစ် အကြမ်းမဘက်ပဲ ဆက် လက်ပြီးအရေးဆိုသွားကြသည့်ရှိသော် နှလုံးရည်ဘက်သား များသည် မိမိတို့၏ ဩဇာအာဏာကို အနည်းနည်းအဖုံဖုံ တည်မြဲလာအောင် လုပ်နိုင်သည်။ အတိုက်အခံဘက်ဖြစ် သည့် အုပ်ချုပ်သူတို့က ပိုပြီးရက်စက်ကြိမ်းကြိမ်းစွာ မိန့်ပီ ချုပ်ချယ်လာလျှင် သူတို့ကို လူထုကရဲလာလိမ့်မည်။ အ ကြမ်းမဖက်သည်ဘက်ကို ဂရုဏာသက်လာပေလိမ့်မည်။ ပြည်သူလူထုက အစိုးရနှင့် သဘောထားကွဲလွဲပြီး အကြမ်း မဖက်သည့်သူများနှင့် လက်တွဲလာနိုင်သည်။ သို့နှင့် မိန့်ပီ ချုပ်ချယ်ခံနေရသော ပြည်သူလူထုဘက်ကို အားပေးသည့် အုပ်စုများပေါ်လာမည်။ အစိုးရ၏ ရက်စက်ကြမ်းတမ်းမှုများ ကို ကန့်ကွက်လာကတော့မည်သာ။ ဤကိစ္စတွင် နိုင်ငံရေး ရှုထောင့်မှကြည့်နိုင်သော် ပြည်တွင်းရှိ လူများ၏ အမြင်၊ အ တွေးအခေါ်များနှင့် ပြည့်ပီနိုင်ခြားမှ အခြေအလှူအဆတ် ကို ကျားချင်ကွဲပြားပေလိမ့်မည်။ သို့သော် လူအများက အ ကြမ်းမဖက်သည်ဘက်ကိုသာ အားပေးလိမ့်မည်ဖြစ်ပြီး၊ ရန် သူဘက်ကို နိုင်ငံရေးစီးပွားရေးတို့နှင့် အကြပ်တင်အပြစ်ပေး ခြင်းများ လုပ်လာနိုင်စရာအကြောင်း ရှိပါသည်။ ရန်သူကို ထောက်ခံနေခဲ့သူ ပြည်သူလူထု၊ ၎င်းတို့၏ ကိုယ်စားလှယ် များ၊ စစ်တပ်စသည်တို့ကလည်း အကြမ်းမဘက်သည် အုပ် စုကို ရက်ရက်စက်စက် မိန့်ပီချုပ်ချယ်နေသည်ကို မြင်ရ သည့်အခါ ရန်သူ၏ ရက်စက်သောမူဝါဒများနှင့် မတရား မှုများအပေါ် သံသယဖြစ်လာကြတော့မည်။ ရန်သူရန်ခါ ဆိုသလို လူထုအနေနှင့် အနေရအထိုင်ရကြပေသဖြင့် အစိုး ရနှင့် သဘောကွဲလွဲလာတတ်သည်။ အစိုးရကို အကူအညီ မပေးပဲ နေကြလိမ့်မည်။ ဩဇာကို မနာခံရုံမက သပိတ် မောက်မည်ဆိုက မောက်ကြလိမ့်မည်။ စစ်တပ်အတွင်း သူ ပုန်ထကြလာနိုင်သည်။ ထို့ကြောင့် အကြမ်းမဖက်သည် ဘက်ကို နှိပ်ကွပ်လျှင် ရန်သူဖက်ကို တန်ပြန်ဒုက္ခပေးလာ နိုင်ပါသည်။ ဤသည် နိုင်ငံရေးသိုင်းကွက် နင်းပုံနင်းနည်း ဖြစ်ပါသည်။

ဩဇာအာဏာအပြောင်းအလှဲများ

အကြမ်းမဖက်သောနည်းနှင့် ဩဇာအာဏာ အ ပြောင်းအလှဲများ ဖြစ်လာစေနိုင်သည်။ အဘယ်ကြောင့် ဖြစ် လာနိုင်သနည်း? နိုင်ငံရေးသိုင်းကွက်ကစားပြီး အကြမ်းမ ဖက်သည့်ဘက်သားများက မိမိတို့ဩဇာအာဏာအချိန်ခဝါ တက်လာအောင်လုပ်နိုင်သည်။ ရန်သူဖက်က ဩဇာအာဏာ ကို တဖြည်းဖြည်းလျော့ကျသွားအောင် လုပ်လိုက်နိုင်သည်။

အကြမ်းမဖက်သည်ဘက်က မိမိတို့၏အင်အားကို တနေ့တခြား တက်သည့်ထက်တက်လာအောင် အမြဲတစေ ကြိုးစားနိုင်သည်။ ရန်သူကို အကြောင်းအမျိုးမျိုးတို့ကြောင့် စိတ်နာနေသောလူထု၏ ထောက်ခံကူညီယိုင်းပင်းမှုများကို လည်း ရနိုင်သည်။ သို့နှင့် အကြမ်းမဖက်သည်ဘက်ကို ထောက်ခံသူတို့ပိုမိုများပြားလာမည်။ အကြမ်းဖက်ပြီး တိုက် ခိုက်သည်ထက် အရာရောက်အကျိုးရှိကြောင်းသိလာကြပြီ။ ဤကဲ့သို့ လူထု၏ထောက်ခံမှုတွေ ရလာပြီဆိုသည်နှင့် အ တိုက်အခံအုပ်စု၏ ဩဇာအာဏာများကို တိုက်ခိုက်နည်းနှင့် သော်၎င်း သွယ်ဝိုက်၍သော်၎င်း ကျသွားအောင်လုပ်ပီပီနိုင်

သည်။ ဆက်လက်ပြီး လူထုကို ကိုယ့်ဖက်ပါလာအောင်
ပြောင်းပြန်သွင်းနိုင်သည်။ တခါတရံ အတိုက်အခံအုပ်စု
ကို လုံးဝအာဏာများမရှိသည့်အခြေကို ရောက်အောင်လည်း
အထက်တွင်ဖော်ပြခဲ့ပြီးသည့်အတိုင်း လုပ်နိုင်သည်။ အခြေ
အနေကို စောင့်ကြည့်ပြီး ဖြစ်နိုင်သည့်နည်းများနှင့် ကြိုးစား
နိုင်သည်။ ကိုယ့်တိုင်းပြည်အတွင်း ဖြစ်ပေါ်လာသည့် အရေး
အခင်း။ နိုင်ငံခြားက ဝင်ရောက်သိမ်းပိုက် အုပ်ချုပ်ခံရသော
ကိစ္စဟူ၍ ပြဿနာနှစ်မျိုး ကွဲပြားခြားနားပါသည်။ အဘယ်
ကြောင့်ဆိုသော် လူမျိုးခြားနိုင်ငံခြားက မိမိတို့တိုင်းပြည်ကို
ဝင်ရောက်သိမ်းပိုက်အုပ်ချုပ်သည့်အခါ ရန်သူ၏အုပ်ချုပ်ရေး
အာဏာနှင့် စစ်တပ်အင်အားတို့သည် နိုင်ငံခြားတွင် အခြေ
ပြုနေသောကြောင့်ဖြစ်သည်။ သို့သော် အထက်တွင်ဖော်ပြ
ပြီးခဲ့သော အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများကို ပြည်တွင်းဖြစ်
သည့်ပင်ပဏ္ဍိတများတွင် သုံးနိုင်သကဲ့သို့ နိုင်ငံခြားနှင့်ပြဿနာ
များ ပေါ်ပေါက်လာလျှင်လည်း သုံးနိုင်ပါသည်။

နိုင်ငံရေးတရုတ် ပါဝင်သော ဆန့်ကျင်ရေးအုပ်စု
များ၏ အင်အားနှင့် ဩဇာအရှိန်အဝါ စသည်တို့ကလည်း
တရုတ်တရုတ် ကွဲပြားခြားနားသည်။ တခါတရံ လူပုဂ္ဂိုလ်
ထကြွအရေးဆိုနေသည့် လူ့အရေအတွက်၊ အစည်းအရုံး အ
ရေအတွက် စသည်တို့သည် အခြေအနေအလိုက် သိသိသာ
သာတိုးလာသည်လည်း ရှိတတ်သည်။ လျော့သွားသည့်အခါ
လည်းရှိမည်။ ထိုနည်းအတိုင်း အတိုက်အခံဘက်ကလည်း
ထောက်ခံသူအရေအတွက် အခြေအနေအရ တိုးသည့်ဆုတ်
သည့်ရှိမည်။ အဘယ်ကြောင့် ယခုလိုဩဇာအာဏာအတက်
အကျရှိသနည်း? အကြမ်းမဖက်ပဲ ဆန့်ကျင်နေသည့် လူတ
စု၏အပြုအမူနှင့် စိတ်ထားတို့ကြောင့်ဖြစ်သည်။ အခြားအ
ချက်များကြောင့်ဖြစ်ချင်လည်း ဖြစ်မည်။ ဥပမာ-အုပ်စုအ
သစ်တရုတ်ပေါ်ပေါက်ပြီး ဘာမှမလုပ်ပဲ လက်ပိုက်ကြည့်နေရင်းမှ
ရင်ဆိုင်တိုက်နေသော ဖွဲ့စည်း တာဝန်ဘက်ကို ဝင်ရောက်
ထောက်ခံချင်ထောက်ခံမည်။ တဖက်ကို ကန့်သတ်ချင်ကန့်
သတ်မည်။ သို့နှင့် အကြမ်းမဖက်သည့် တိုက်ပွဲများတွင်
လည်း အာဏာအတက်အကျဖြစ်လာနိုင်သည်။ ဆန့်ကျင်
ဖက်နှင့် ကိုယ့်ဖက်ကအင်အား ဘယ်အခြေအနေရောက်နေ
သည်ကို မျက်ခြေမပြတ် အမြဲသတိထားရမည်။ အတိုက်
အခံ ဖြစ်နေသည့်အဖွဲ့ဖွဲ့လုံးတွင် ဩဇာအာဏာသည် အမြဲ
ပြောင်းလဲနေတတ်သည်။ ရုတ်ချည်းပြောင်းသည့်အခါပြောင်း
တတ်သည်။ သို့တည်းမဟုတ် အာဏာအတက်အကျ ပြင်း
ပြင်းထန်ထန် ဖြစ်တတ်သည်ကိုလည်း ဝေဖန်နိုင်သည်။ နှစ်
ဘက်လုံး အကြမ်းနည်းနှင့် တိုက်ခိုက်နေသည့် ပင်ပဏ္ဍိတ
တွင်မူ ဤကဲ့သို့ဩဇာအာဏာအပြောင်းအလဲ အတက်အကျ
များမရှိတတ်ပါ။

များသောအားဖြင့် အဆိုပါဩဇာအာဏာအပြောင်း
အလဲများ။ မည်သူဘက်ကမည်သို့အာဏာကို ပိုင်ပိုင်နိုင်နိုင်
ဆုပ်ကိုင်ထားသနည်း-စသည့် အချက်များပေါ်ပေါက်ပြီးလျှင်
ရှားမျှတစွာ အောင်မြင်သည်။ ရှားသည်ကို ဆုံးဖြတ်နိုင်ပေလိမ့်
မည်။

ပြောင်းလဲမှု(၄)မျိုး

အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုများသည် တခုနှင့်
တခု မတူကွဲပြားခြားနားသည်။ သို့သော်လည်း အကြမ်းမ
ဖက်သည့်နည်းနှင့် လှုပ်ရှားပြီး ပြောင်းလဲမှုများရှိလာအောင်
လုပ်နိုင်သည့်နည်း (၄)မျိုးထင်ထင်ရှားရှားရှိကြောင်း သိရ
သည်။

၎င်းတို့မှာ-
အတိုက်အခံအုပ်စုကို မူဝါဒပြောင်းလဲသွားအောင်
လုပ်ခြင်း။
တောင်းဆိုသည့်အချက်များကို ညှိနှိုင်းတိုင်ပင်ပြီး
လက်ခံအောင်၊ သဘောတူလာရအောင် လုပ်ခြင်း။
အကြမ်းမဖက်သည့် အဓမ္မကိုယ်ဘက်ပါလာအောင်
တိုက်တွန်းသိမ်းသွင်းခြင်း။
ရန်သူဖက်က အုပ်စုကို အကွဲကွဲအပြားပြားဖြစ်
အောင် လုပ်လိုက်ခြင်းတို့ဖြစ်သည်။

တာဝန်ကို မူဝါဒပြောင်းသွားအောင် လုပ်သည့်
ဆိုရာတွင် အကြမ်းမဖက်သည့်ဘက်က လှုပ်ရှားမှုများ
ကြောင့် ယင်းအုပ်စု၏ အယူအဆများကို သဘောကျလာ
အောင် လုပ်လိုက်ခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ အကြမ်းမဖက်သည့်
အုပ်စု၏ လိုလားချက်များ သို့မဟုတ် ရည်ရွယ်ချက်များ
သည် ကောင်းသောရည်ရွယ်ချက်များဖြစ်သည့် သဘော
ပေါက်လာအောင် လုပ်လိုက်ခြင်းလည်းဖြစ်သည်။ သို့သော်
ဤကဲ့သို့ ရန်သူဘက်ကို လုံးဝပါလာအောင်သော်၎င်း၊ ဝါဒ
ပြောင်းသွားအောင်လုပ်နိုင်ရန် မလွယ်ကူလှပါ။ တခါတရံ
သာ ဖြစ်နိုင်သည်။

ဒုတိယအချက်ဖြစ်သည့် လိုက်လျောမှု၊ တဖက်က
တောင်းဆိုသည့်အချက်ကို လိုက်လျောပါလာအောင် လုပ်
သည့်ကိစ္စတွင် အကြမ်းမဖက်ပဲ တဘက်ကိုစိတ်ပြောင်းသွား
အောင်လုပ်သည်လည်းမဟုတ်။ အတင်းအကြပ်ကိုင်ပြီးချိမ်း
ခြောက်သည်လည်းမဆိုနိုင်။ သွေးဆောင်ဖြောင့်ဖြူ နားဝင်
အောင်ချောပြီး မိမိတို့တောင်းဆိုချက်များကို ဖေးချင်လာ
အောင်အရေးဆိုခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ သို့နှင့် ရန်သူဘက်က
တောင်းဆိုချက်များကိုဖေးပြီး လိုက်လျောလာသည်။ ကိုယ်
တောင်းသမျှပေးချင်လည်းပေးမည်။ အများအားဖြင့်တစိတ်
တဒေသလောက်သာ လိုက်လျောသည်။ သို့သော်လည်း ဤ
ကဲ့သို့လိုက်လျောလာခြင်းဖြင့် ရန်သူဖက်က လက်ရှိပင်ပဏ္ဍိ
တကိစ္စနှင့်ပတ်သက်ပြီး စိတ်ပြောင်းသွားခြင်းကြောင့်မဟုတ်ပါ။
သူတို့ အတိုက်ခိုင်းဆုံးအနေနှင့် လိုက်လျောလိုက်ခြင်းဖြစ်
သည်။ ထိုသို့ သူတို့အုပ်စုထဲတွင် သဘောကျလှမှုများရှိ
လာမည်စိုး၍ လိုက်လျောလိုက်ခြင်းလည်းဖြစ်ရခြင်းဖြစ်
သည်။ အချိုးနည်းအောင်လုပ်ရခြင်းလည်း ဖြစ်နိုင်သည်။ အခြေ
အနေပို၍ဆိုးဝါးမသွားစေရန် လုပ်ရခြင်းဆိုလည်းမမှားပေ။
သူတို့အတွက် အဖတ်ဆည်းရအောင် လုပ်ရခြင်းလည်းဖြစ်
မည်။ ဤကဲ့သို့ လိုက်လျောမှုများကို မကြာခဏတွေ့ကြုံရ
တတ်ပါသည်။

တောင်းဆိုချက်များကို လိုက်လျောရန် အရေးဆို
ခြင်းသည် အကြမ်းမဖက်ပဲအကြပ်ကိုင်ခြင်း ရန်သူဖက်သား
များကို စိတ်ဝမ်းကို သွားအောင်လုပ်သည့်နည်းများနှင့် ဆင်
ဆင်တူပါသည်။ ဤနည်းနှင့် လူမှုရေး၊ စီးပွားရေးသို့မဟုတ်
နိုင်ငံရေးကိုပါ ပြောင်းလဲစေနိုင်ပါသည်။ သို့ဖြစ်၍ အနိုင်ရ
သည်ဟုဆိုနိုင်သည်။ အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းကို အနိုင်ရ
တဖက်ကို တားမြစ်လိုက်ခြင်းလည်းဖြစ်သည်။ အတိုက်အခံ
ဖက်ကို ၎င်းတို့၏အယူဝါဒများ ပျံ့ဝပြောင်းသွားအောင်လုပ်
သည့်နည်းလောက်တော့မကြမ်းပဲ။ တဖက်နှင့်တဖက် ဩ
ဇာအာဏာအပေးအယူပြောင်းသွားပြီး ဆက်သွယ်ရေးတမျိုး
တမည်ပြောင်းသွားအောင် လုပ်လိုက်ခြင်းသာဖြစ်သည်။

တတိယနည်းလမ်းသည် အကြမ်းမဖက်ရပဲ မရမ
ကလိုက်တွန်းခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ စီကွပ်နတ်ပြည်တင်သည့်
နည်းဟုခေါ်ရမည်ပင်။ ဤနည်းကိုလက်ကိုင်ဒုတ်လုပ်ပြီး လို

လားချက်များ ရလာအောင်လုပ်နိုင်သည်။ အတိုက်အခံဖက်ကို သူတို့ကမပေးချင်ပဲ အတင်းချိန်းခြောက်ပြီး တောင်းဆိုချက်များရလာအောင် လုပ်သည်နည်းပင်ဖြစ်သည်။ မိန့်ပဲချုပ်ချယ်သူတို့၏ ဩဇာအာဏာရပေါက်ရမ်းများကို ပိတ်ဆို့ပြီးမိခံတို့လိုလားချက်များရလာအောင် လှုပ်ရှားနိုင်သည်။ ဤအခြေအနေသို့ ရောက်လာခဲ့သော် အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများသည် အနိုင်ရနိုင်သည်နည်းလမ်းနှင့် လိုလားချက်များ ရလာအောင်လုပ်သည် လှုပ်ရှားမှုများဖြစ်လာသည်။ ဘယ်လိုအခါမျိုးတွင် ဤကဲ့သို့ အတင်းအမဏချိန်းခြောက်ပြီး လိုလားချက်များမရရအောင်လုပ်နိုင်သနည်း? ရန်သူဖက်က သင်းလို့လုပ်ချင်သလို လုပ်ချင်တာတွေ လုပ်ပုံမရအောင် အနောက်အယှက်အဆီးအတားတွေ လုပ်လိုက်သည့်အခါဖြစ်သည်။

ဥပမာဆိုသော် - ၁။ တတိုင်းပြည်လုံးအနှံ့အပြား အာဏာပိုင်ဆန်လာသူတွေ ဒုန့်ဒေးပေးလာသဖြင့် အုပ်ထိန်း၍ မရနိုင်ဖြစ်နေသည့်အခါ ။ အုပ်ချုပ်ရေးယန္တရားပြီး မထူနိုင်အောင်ရပ်စဲသွားသည့်အခါ ။ နေရာအနှံ့အပြား စစ်တပ်နှင့်ရဲတို့က တပ်တွင်းသူပုန်ထလာသဖြင့် အုပ်မနိုင်ထိန်းမရဖြစ်ခဲ့သောမက၊ အစိုးရ၏မူဝါဒများကိုပါ အမြစ်ကပြုတ်အောင် လုပ်လာကြသည့်အခါ ။ အစိုးရအဖွဲ့ထမ်းများကပါ ။ အစိုးရကို အကူအညီမပေးတော့သွားပေ။ ဆိုပြီး အလုပ်မလုပ်ပဲနေသည့်အခါ သို့မဟုတ် တိုင်းသူပြည်သားများက လူထုနှင့်ချီပြီး ဩဇာမကုန်အစိုးရကို မထောက်ခံတော့သည့်အခါများဖြစ်သည်။ အဆိုပါအခြေအနေဆိုးသို့ ရောက်ရှိနေသော်လည်း ရန်သူ့အစိုးရဖက်တွင် ဩဇာအာဏာအတော်အသင့်မျှ ကျန်ရှိနေပေမည်။ အစိုးရအုပ်စုအဖြစ်လည်း ဆက်လက်ရပ်တည်နေနိုင်ပေးမည်။ တောင်းဆိုချက်များကိုတော်တော်လျော့ပေးစေကာမူ အစိုးရသည် တည်မြဲလျက်ပင်ရှိပေမည်။

စတုတ္ထနည်းလမ်းမှာ အစိုးရပြုတ်ကျသွားအောင်လုပ်ခြင်းဖြစ်သည်။ ဩဇာအာဏာရသည့်အခြေခံရေဒေသကို ဖြစ်များကို တခုမှမကျန်အောင် ဖြတ်တောက်ပိတ်လိုက်လျှင်ဖြစ်စေ၊ ဩဇာအာဏာရနိုင်သည့် အခြေအနေကို လုံးဝဖန်တီးပေးပုံ ထားခဲ့သည့်ဖြစ်စေ၊ အတိုက်အခံဖက်က မူဝါဒလမ်းစဉ်များကို ပြောင်းလိုက်နိုင်သည်။ သို့နှင့် အုပ်ချုပ်သူအစိုးရသည် အာဏာလက်မဲ့ဖြစ်သွားပြီး အစိုးရအဖြစ်ရပ်တည်မနေနိုင်တော့ပေ။ ။ အရှုံးပေးပါပြီဟု အဖွဲ့အစည်းတခုအနေနှင့်ပြောမည့်သူပင်မရှိ။ ကြက်ပျောက်၎င်းပျောက် ရှာမတွေ့ဖြစ်သွားနိုင်သည်။ သို့နှင့် ရန်သူ၏ ဩဇာအာဏာများကို ချေမှုန်းပစ်လိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။

အာဏာ၏အဓိကအင်အားစုများကိုဖယ်ရှားခြင်း

အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုများနှင့် နိုင်ငံရေးအာဏာ၏အခြေခံအင်အားများကို ဆုတ်ယုတ်အားပျော့သွားအောင်လုပ်နိုင်အံ့သည်။

(၁)ဩဇာ အာဏာ- အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများကို အသုံးပြုပြီး ဆန့်ကျင်ရေးများလုပ်ခြင်းအားဖြင့် အာဏာပိုင်သူတို့၏အမိန့် သူတို့၏ဩဇာအာဏာ စသည်တို့ကို မပေးစားကြောင်းပြလိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ ဤသို့လျှင် ယွတ်ကသူတို့ကို ထောက်ခံနေသူလူစုကပင်လျှင် အာဏာပိုင်တို့နှင့် ဆုံးစားကွဲသွားနိုင်သည်။ တခါတရံ သူတို့ကိုသစ္စာရှိနေခဲ့သူများ

ပင်လျှင် သိသိသာသာအကြမ်းမဖက်သည့်ဘက်သို့ ပြောင်းပြီးသစ္စာခံလာတတ်ကြသည်။ စင်ပြိုင်အစိုးရဖက်ကိုသာအားပေးကြတော့မည်။

(၂)လူထု၏ အကူအညီအင်အား-ဆန့်ကျင်ဖက်က သူတို့၏နိုင်ငံရေးအာဏာတည်မြဲနိုင်ရန်အတွက် လူထု၏အင်အား လူထု၏အကူအညီကိုလိုသည်။ အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများနှင့် လူထုကအနှံ့အပြားဩဇာအာဏာကို ဖိစန့်ပြီးမည်သည့်အကူအညီမပေးပဲထားလျှင် ဖိစန့်ပဲချုပ်ချယ်သူတို့၏ ဩဇာအာဏာ ကျဆင်းသွားဘိသလိုဖြစ်သည်။ အုပ်ချုပ်ခံရသူလူထု၏ကူညီပံ့ပိုးပေးမှုရှိမရှိ အုပ်ချုပ်ရေးစက်ယန္တရားကို လည်ပတ်နိုင်မည်။ လူထုက ဩဇာအာဏာကို ဖိစန့်၊ အကူအညီလည်းမပေးအတိုက်အခံလုပ်သူတွေ ဒီရေအလား တနေ့တခြားကိုးလာခဲ့သည့်ရှိသော် အုပ်ချုပ်သူများအဖို့ အတင်းလုပ်၍မရတော့။ အုပ်ထိန်းလို့မရသည့် အခြေအနေသို့ ရောက်သွားလိမ့်မည်။ ယွတ်ကဆန့်ကျင်ဖက်ကို ထောက်ခံခဲ့သူများကလည်းလျှော့သူတို့ကို မျက်နှာလွှဲနေမည်။ သို့နှင့် သူတို့၏ ဩဇာအာဏာသည် ကျဆင်းသွားစရာသာရှိတော့သည်။

ဤကဲ့သို့ လူထုက ဩဇာအာဏာကိုလည်းမနာခံကူညီပံ့ပိုးပေးခြင်းလည်းမရှိ ဖြစ်နေခဲ့သော် အစိုးရ၏ လိုအပ်သော ဩဇာအာဏာ၏ ပင်ရင်းကိုဖြုတ်လိုက်သကဲ့သို့ပင်။ (ကျွမ်းကျင်မှု အသိပညာ၊ ပစ္စည်း စသည် လိုအပ်သည့်အချက်များကို မရတော့ပေ)။ အာဏာကိုလက်ကိုင်ထားပြီး ဥပဒေနှင့်ကြပ်တည်းရန်လိုသည့်အချိန်ကျမှ သူတို့လုပ်ချင်သလိုမလုပ်နိုင်ဖြစ်သွားတော့သည်။ သို့နှင့် အစိုးရ၏ဩဇာအာဏာ ကျဆင်းပေးပေး၊ အရေးဆိုသူတို့၏ လှုပ်ရှားမှုအင်အားက တက်လာလေလေဖြစ်ပြီး အစိုးရတွင် တဖြည်းဖြည်းအာဏာမဲ့ဖြစ်သွားတော့မည်သာ။

(၃)ကျွမ်းကျင်မှုနှင့် အသိပညာ-အချို့အလုပ်သမားများသည် မိမိတို့လုပ်ငန်းတွင် ကျွမ်းကျင်လိမ္မာမှုရှိသည်။ အသိဉာဏ်နှင့်ပြည့်စုံသည်။ အလုပ်ရည်ဝန်သည်။ ဥပမာ- အုပ်ချုပ်ရေးအရာရှိအဖွဲ့ထမ်းများ၊ အထူးအရာရှိများ၊ စက်မှုလက်မှုဝန်ထမ်းများ။ အကြံပေးအရာရှိများ စသည်တို့ပင်ဖြစ်သည်။ ဤကဲ့သို့လုပ်ရည်ဝန်သည် အဖွဲ့ထမ်းများက အုပ်ချုပ်ရေးကို ဆန့်လုံးဆန့်စုဖြစ်သွားအောင် အကူအညီမပေးပဲနေခဲ့သော် အစိုးရ၏ ဩဇာအာဏာ ပျော့သွားပေလိမ့်မည်။ လုံးဝအကူအညီမပေးပဲနေရုံမျှမက၊အပစ်ကုတ်ပြီးစလွယ်သာလုပ်ပေးလိုက်ခြင်းကလည်း အရေးပါအရာရောက်သည်။

(၄)အကောင်အထည်နှင့် လက်ဆုပ်လက်ကိုင်မပြုနိုင်သည့် အချက်-တိုင်းပြည်တဝှမ်းလုံး အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းနှင့် လှုပ်ရှားမှုများ ပြန့်ပွားလာလျှင် အမိန့်ဩဇာကို နှောင့်တတ်ရမည် အလေ့အထများကို ထိခိုက်လာနိုင်သည်။

(၅)ပစ္စည်းဥစ္စာအင်အား-အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများနှင့် ဆန့်ကျင်ဖက်ကလိုအပ်သော ပစ္စည်းအရာဝတ္ထု စသည်တို့၏ ရှားပါးမှုကို ပိတ်ဆို့ထားခြင်းပစ်နိုင်သည်။ ဥပမာ-စီးပွားရေးစနစ် သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး၊ ဆက်သွယ်ရေး၊ ဘဏ္ဍရေး၊ ကုန်ကြမ်း စသည်တို့ကို ချုပ်ကိုင်ထားနိုင်သည်။

(၆)အပြစ်ဒဏ်ပေးပြီးအရေးယူခြင်း-အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများနှင့် အရေးဆိုခြင်းသည် အတိုက်အခံဘက်က အပြစ်ဒဏ်ပေးနိုင်စေကာမူ၊ အပြစ်ဒဏ်ခတ်ရန်မလွယ်ကူပါ။

သူတို့ကိုနိုင်ငံခြားကလက်နက်များမရောင်းတော့ဘူးဟု ငြင်းဆိုနိုင်သည့်အတွက် လက်နက် အခက်အခဲရှိလာမည်။ ခဲယမ်းမီးကျောက်လုပ်သည့် စက်ရုံတွင် အလုပ်သမားများ သယ်ယူပို့ဆောင်ရေး အလုပ်သမားများကလည်း သပိတ်မှောက်နိုင်သည်။ တခါတနံ့နိပ်ကုပ်မည့် ပုလိပ်စစ်တပ်များကလည်း မလုံမလောက်ဖြစ်သွားနိုင်သည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် စေတနာ့ဝန်ထမ်းများ လျော့သွားခြင်းကြောင့်၎င်း၊ ရနိုင်မည့်ဟုစိတ်ချထားသော ဈေးတပ်များကလည်း လုံးဝတာဝန်မယူ ငြင်းဆန်လာကြခြင်းကြောင့်၎င်းဖြစ်သည်။ သို့နှင့် ပုလိပ်နှင့်စစ်တပ်က အစိုးရ၏အမိန့်အတိုင်း ဘာကိုမျှထိထိရောက်ရောက်မလုပ်။ ဗမာ့ပြည်ထောင်စုအဖွဲ့အစည်းကြောင့်မည်။ သို့မဟုတ် အမိန့်ကိုလုံးဝမနာခံပဲ နေချင်လည်းနေမည်။ ဤအခြေအနေသို့ ရောက်လာသည့်အခါ အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းနှင့် အစိုးရကို လက်မြောက်အောင်လုပ်လိုက်ခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ မင်းလုပ်အုပ်ချုပ်သည့်အရ ပြိုကွဲသွားလေပြီ။ အစိုးရအဖြစ်ရပ်တည်မနေနိုင်တော့သည့် အခြေကို ရောက်သွားလေပြီ။

သို့ဖြစ်၍ အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုများ၏ အရေးအကြီးဆုံးနှင့် ရေရှည်အကျိုးသက်ရောက်မှုများသည် စေတနာ့ဝန်ထမ်းဖြစ်ပေါ်လာသည့် ပြဿနာများကို ဖြေရှင်းပေးနိုင်ခြင်းပင်ဖြစ်သည်။ အဆိုပါပြဿနာတို့၏ အဖြေကိုရအောင်စောနိုင်သည့်ဟုဆိုလျှင်လည်း မမှားပေ။ တဖွဲ့နှင့်တဖွဲ့မည်သို့ စိတ်ထားကြသည့် အဖွဲ့အစည်းတခုတွင် မည်သို့မည်ပုံ ဩဇာအာဏာကို ဖြန့်ဝေထားကြသည့်တို့ကိုလည်း သိလာနိုင်သည်။ အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုများသည် အထူးပင်ထိရောက်နိုင်ပါသည်။

တိုက်ပွဲဝင်ကြသည့်အုပ်စုများအတွင်း ပြောင်းလဲမှုများ

အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုများတွင် ပါဝင်သူများသည် အကျိုးကျေးဇူးအမျိုးမျိုးရနိုင်ပါသည်။ ဥပမာဆိုရလျှင် အကြမ်းမဖက်သည့် နည်းလမ်းများကို ကောင်းစွာနားလည်လာသည်။ သုံးပုံသုံးနည်းများတွင် ကျွမ်းကျင်သည်။ မိမိတို့ကိုယ်ကို မိမိတို့ယုံကြည်လေးစားသည့် စိတ်ဓါတ်ဖြစ်လာသည်။ အကြောင်းကိစ္စတခု ဖြစ်လာလျှင် ချိန်ဆပြီး ပြောင်းလဲသင့်ကပြောင်းလဲပေးတတ်သည်။ အသိဉာဏ် အရည်အချင်းတိုးလာသည်။ ကြောက်တတ်သည့်စိတ်၊ ငုံ့ငံ့နေတတ်သည့်စိတ်များမရှိတော့။ ကိုယ့်ကိုယ်ကိုကိုင်သိက္ခာရှိသူများပါလားဟု ယုံကြည်လာသည်။ အခြားပင်ပမာများတွင် တွေ့ရှိမြဲဖြစ်သည့် တဦးနှင့်တဦး စည်းစည်းလုံးလုံးလုပ်ကြကိုင်ကြသည့်စနစ်ကို အကြမ်းမဖက်သည့် လှုပ်ရှားမှုတွင်လည်း တွေ့ရကြောင်းသိလာသည်။ အချင်းချင်းလက်တွဲပြီး ကူညီယှဉ်းပင်းလာတတ်ကြသည်။ အဖွဲ့အစည်းတောင်လာသည်။ သို့ဖြစ်၍ အကြမ်းမဖက်သည့်လှုပ်ရှားမှုများကြောင့် အဆိုပါအကျိုးကျေးဇူးများ ဖြစ်ပေါ်လာနိုင်ပါသည်။ အကြမ်းမဖက်သည့်နည်း၏ ထူးခြားသောအာနိသင်တို့ကို သတိရပိုင်လိုပါသည်။

အာဏာစီဆန်ပြီး တိုက်ပွဲဝင်လာကြသည့် အခြေခံလူထုအဖွဲ့အစည်းတို့၏ အင်အားပိုမိုတောင့်တင်းလာမည်။ နောင်အခါ အရေးအခင်းများဖြစ်ပေါ်လာလျှင်လည်း ရင်ဆိုင်တိုက်ခိုက်နိုင်သည့် အခြေခံအင်အားဖွံ့ဖြိုးလာမည်။ ဤအတွေ့အကြုံများက လှုပ်ရှားမှုများတွင် ပါဝင်တိုက်ခိုက်သူ

တို့အား အင်အားနှင့်အကြမ်းမဖက်ပြီး မိန့်ပုံချုပ်ချယ်သောအစိုးရကို ရင်ဆိုင်ရသည့်အခါ မည်သို့ရုပ်ရှင်ချိန်ချိန်ခွဲခွဲရမည်ကို သင်ကြားပေးပို့ပေးသားဖြစ်သွားသည်။ အများကြိုက်သည့်တရားဝင်အာဏာရရှိရေးကိုသာ လိုလားသောသူများပေါများလာမည်။ သို့နှင့် အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများသည် အခွန်ရှည်စွာအကျိုးပေးနိုင်သော နည်းလမ်းများဖြစ်သွားနိုင်ပါသည်။

နိုင်ငံရေးဖက်စပ်မှု

အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းများကို အသုံးပြုပြီး ရက်စက်ကြမ်းကြုတ်စွာ အုပ်ချုပ်သည့်သူများ စစ်အစိုးရများ စသည်တို့ကိုပင် ရင်ဆိုင်တိုက်ခိုက်နိုင်ပါသည်။ အဘယ်ကြောင့်ဆိုသော် အစိုးရဟူသည့် မိမိတို့အုပ်ချုပ်ထားသည့် လူထုအပေါ် မှီခိုပြီးနေရခြင်းကြောင့်ဖြစ်သည်။ လူထု၏အင်အားလူထု၏ အကူအညီကိုလိုသည်။ အကြမ်းမဖက်သည့်နည်းနှင့် အကူအညီမပေးပဲတောင့်ခံထားလျှင် မိမိတို့ကြားနှင့်ချက်များရနိုင်ပါသည်။ အကယ်၍ မိန့်ပုံချုပ်ချယ်သည့်တားမှအတော်ကြာမြင့်စွာလူထုက အစိုးရ၏ဩဇာအာဏာကို ချုပ်ထိန်းထားနိုင်လျှင်၎င်း၊ အမိန့်ကိုမနာခံပဲ နေလိုက်ကြလျှင်၎င်း၊ နိုင်ငံရေးစနစ်နှင့် အုပ်ချုပ်ရေးပါ နလံမထနိုင်အောင် ဖြစ်သွားလိမ့်မည်ပင်။ အခြေအနေအလေ့အမင်းဆိုးဝါးသည့် အခါမျိုးတွင်မူ နိုင်ငံရေးတရားလုံးချွတ်ခြံကျပြီး မင်းလုပ်အုပ်ချုပ်သူ၏ ဩဇာအာဏာတို့သည် အနေးနှင့်အမြန်ကျဆင်းသွားပေလိမ့်မည်။

နိုင်ငံရေးအာဏာ၏ သဘောတရားတို့ကို ထိုးထွင်းပြီး တပ်အပ်သေချာစွာသိသင့်သည်။ ဤအသိဉာဏ်ကို အခြေခံထားပြီး အကြမ်းမဖက်သောနည်းများကို လူမျိုးမရွေးဘာသာမရွေးအသုံးပြုနိုင်သည်။ သို့ဖြစ်၍ ၎င်းနည်းများကို ဘယ်လူမျိုးမှ သုံးရမည်။ ဘယ်တိုင်းပြည်တွင်သာ သုံးနိုင်သည်ဟု ရှင်းချက်ကန့်သတ်ထားခြင်းမရှိပါ။ တိုင်းပြည်တပြည်တွင် လွတ်လပ်ခရီးပြဿနာ ပေါ်ပေါက်လာလျှင်လည်း အဆိုပါအသိဉာဏ်နှင့် ဖြေရှင်းကြရမည်။ နိုင်ငံခြားမှကျူးကျော်စစ်ကားလာလျှင်လည်း ထိုနည်းတူပင်။ ကမ္ဘာအရပ်ရပ်တွင် အာဏာကို အတင်းလှပူပြီး အာဏာရှင်အဖြစ် ကြိုးစားလိုက်သည့်အခါများတွင်လည်း ထိုအသိဉာဏ်နှင့် ယှဉ်သည့် အကြမ်းမဖက်သောနည်းများနှင့် လှုပ်ရှားမှုများ ပြုရပေလိမ့်မည်။ ။